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УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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ТИХАЯ ОХОТА

ШТО ТАМ, НА ПАЛЕТКАХ?

Татьяна ПРОТЬКО:
«Не в Америке растут 

такие грибы!»
Два дня назад кандидат философских наук, историк и экс-председатель 
«Белорусского Хельсинкского комитета» Татьяна Протько похвасталась 

своим грибным счастьем.

«Первые в этом году, – довольно сооб-
щила Татьяна Сергеевна. – И первые в моей 
жизни такие большие и красивые. Гигантов 
было шесть – один подарили моей приятель-
нице. Маленьких – двадцать. Интересно, 
что белые были двух типов – летние и те, 
что собираем осенью. И это в июле!»

“Народная Воля” расспросила Татьяну 
Протько о том, в какие места она обычно 
отправляется за грибами. Потому что неко-
торые, увидев фотографию, предположи-
ли, что грибы правозащитница собирала в 
Америке, где у нее живет дочь.

(Окончание на 2-й стр.)                         ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр ФЕДУТА

Дело Василия Леонова
Прочел информацию о том, какие нов-

шества предлагает правительство для агро-
промышленного сектора. Вице-премьер 
Михаил Русый «дозрел»: 25% плюс одну 
акцию (блокирующий пакет) будут полу-
чать руководители предприятий агропро-
мышленного комплекса, если в течение 
нескольких лет их бизнес-план будет реа-
лизован.

И я тут же вспомнил о Василии Леонове. 
Человеке, который предлагал поставить 
сельское хозяйство Беларуси на рыночные 
рельсы еще в прошлом веке, хотя и при 
нынешнем президенте. И верил в то, что 
когда-нибудь это случится.

И поначалу я даже обрадовался: вот, 
Василий Севастьянович, идеи ваши нако-
нец востребованы! Вынуждена была даже 
эта власть признать вашу правоту.

А потом радость куда-то ушла. И вот 
почему.

Леонов предлагал поставить на рыноч-
ные рельсы самоуправляющееся крестьян-
ское хозяйство. В котором был выборный 
председатель, а правление, состоящее из 
ведущих специалистов, определяло, каким 
образом расходуются деньги и как рас-
пределяется прибыль. В те времена – до 
разгрома легендарного «Рассвета», кото-
рым руководил Василий Старовойтов, это 
все еще было. 20 лет назад. Были специ-
алисты, готовые этим заниматься. Была 
колхозная элита, которой искренне вери-
ли колхозники. Но суды над Леоновым и 
Старовойтовым четко показали: не даст 
власть крестьянину почувствовать себя 
хозяином. Не даст – и все тут.

Леонов, сам прошедший через колхоз-
ную систему, хорошо представлял себе раз-
ницу между колхозом и совхозом. Разница 
была как раз в самоуправлении. Хозяин – 
тот, кто берет на себя ответственность, – то 
есть отвечает перед собственным коллек-
тивом. Это – коллективное хозяйство, кол-
хоз. А совхоз – это когда ты перед «низа-
ми» ни за что не отвечаешь. Только перед 
вышестоящим начальством. Эту систему, 
собственно, и отреставрировал в масшта-
бах всей страны бывший директор совхоза 
«Городец», растоптав то, что сделал Леонов. 
Заодно была растоптана и личная леонов-
ская жизнь.

Реформы растоптать удалось. А Леонова 
как реформатора – нет. Крепкий мужик 

оказался. Так и ушел в иной мир – не сло-
манным.

Сейчас правительство предлагает пой-
ти псевдолеоновским путем. Формально – 
тоже рыночным способом: вот тебе, мужик, 
морковка в виде 25 процентов акций, впря-
гайся.

Но мужика этого не крестьяне выбрали, 
а начальство назначило. Не хозяином он 
пришел, а просто новым приказчиком-вре-
менщиком, который надеется, что в лучшем 
случае продаст этот свой 25-процентный 
пай и смоется. А в худшем случае – что ж, 
у нас и герои труда по тюрьмам сидели…

И пришел он не на крепкое хозяйство, 
где сорока-пятидесятилетние работники 
– становой хребет. Пришел в деревню, в 
которой большинство – старики, а те, что 
не старики, те тихо спиваются. И пришел 
он на предприятие, где специалисты при-
выкли закапывать кредитные деньги в зем-
лю, зная, что власть, сука, – она же добрая, 
она же все спишет…

Ниоткуда пришел. В никуда пришел. 
Есть, конечно, и некоторые исключения, – 
но не они сегодня погоду в нашем сельском 
хозяйстве делают. Делали бы они погоду 
– власть бы о реформах не задумывалась, 
даже задницу от дивана не оторвала бы, 
чтобы почесать.

Не леоновский это подход.
Но я представляю себе гневный взгляд 

читателя:
– А вы, господин Федута, программу эту 

самую видели? В руках держали? Так о чем 
говорите?

Не видел. Не держал. Но 25 лет ушло, 
и за это время ни одна правительственная 
программа, вписывающаяся в прокрустово 
ложе командно-административной систе-
мы, в Беларуси реализована не была.

И если я на этот раз вдруг ошибаюсь, то 
это уже полностью укладывается в послови-
цу: не было бы счастья, да несчастье помогло. 
Значит, добили таки деревню до ручки, даже 
шефство над убыточными вдрызг хозяй-
ствами со стороны банков и олигархических 
фирм не оправдалось. Пришлось таки вос-
станавливать и аграрную демократию (отно-
сительно, но все же), и браться за леоновские 
реформы как за образец.

И это значит, что Леонов победил.
Только вот страна за столько лет – про-

играла.

Ураджайнасць расце, а вось 
тэмпы жніва не радуюць…

Учора ў другой палове 
дня на рэдакцыйным стале 
з’явілася чарговая зводка аб 
ходзе жніва ў рэспубліцы. З 
аднаго боку, яна парадавала. 
У нядзелю сельгаспрадпры-
емствы выйшлі на сярэднюю 
ўраджайнасць зерня 32 цэнт-
неры з гектара. А калі браць 

з пачатку жніва, то нама-
лоты на круг падскочылі 
амаль да 29 цэнтнераў. Ёсць 
спадзяванні, што з выхадам 
камбайнаў на ўчасткі, якія 
менш пацярпелі ад неспры-
яльнага надвор’я, ураджай-
насць хлебнай нівы будзе 
падвышацца.

За папярэдні дзень 
зернявыя былі абмалоча-
ны з плошчы, якая склала 
2,07 працэнта ад агульнай. 
З-за дажджоў тэмпы жніва 
нізкія. Пакуль збожжавыя 
ўбраны толькі з кожнага 
сёмага гектара.

Рыгор КІРЭЕЎ.

«Жыццё з ім – сапраўднае свята!..»
Пару дзён таму 70-годдзе адзначыў мастацкі кіраўнік Беларускага дзяржаўнага 

ансамбля народнай музыкі «Свята” Анатоль Кашталапаў.

ВІНШУЕМ!

Праўда, дзень народзінаў 
беларускі творца святкаваў 
не на радзіме, а ў Пярмі, 
дзе ансамбль быў на гастро-
лях. Мясцовыя чыноўнікі ад 
душы павіншавалі Анатоля 
Міхайлавіча з юбілеем. А 
ўчора мастацкага кіраўніка 
“Свята” віншавала кіраўніцтва 
філармоніі, калегі. Але 
ж асноўная афіцыйная 
ўрачыстасць адбудзец-
ца ў верасні ў малой зале 
Белдзяржфілармоніі.

“Канцэрта не будзе, але 
збяруцца прафсаюзы, калек-
тывы і будуць яго віншаваць, 
– распавяла “Народнай Волі” 
жонка Анатоля Кашталапава 
Ганна Міхайлаўна, пакуль 
муж праходзіў медыцынскі 

агляд у так званай лечкамісіі. – 
Анатолю рэдка хто дае 70, ён 
вельмі рухавы. Але і мне такса-
ма ўчора камплімент мытніца 
на мяжы зрабіла. Доўга раз-
глядаючы мае дакументы, 
заўважыла: “Вы шыкоўна 
выглядаеце ў свае 56!”. Я аж 
рассмяялася! А Анатоль нават 
і не засяроджваецца на тым, 
што яму 70 стукнула! 

Ганна Міхайлаўна і Анатоль 
Міхайлавіч разам 28 гадоў. У 
абодвух гэта другі шлюб. 

“Я тры месяцы разам з пер-
шым мужам пражыла, гэта 
было няшчасце, а Анатоля 
сустрэла, калі ён ужо развед-
зены быў, – распавядае жонка 
мастацкага кіраўніка “Свята”. 
– Мы вельмі падыходзім адзін 

аднаму. Ён вельмі добры і спа-
гадны, і я такая ж – апошнюю 
спадніцу аддам!”

Ганна Кашталапава па 
адукацыі бухгалтар, усё жыц-
цё была ў прафесіі. А апошнія 
чатыры гады яна працуе кас-
цюмерам – разам з мужам.

“Я страціла работу, і муж 
кажа: папрацуй крыху касцю-
мерам, каб не звар’яцела без 
справы, – распавядае Ганна 
Міхайлаўна. – Я думала, гэта 
на пару месяцаў, пакуль работу 
новую не знайду. Але затры-
малася ўжо на чатыры гады. 
Спадзяюся, буду разам са сваім 
кашталапікам да апошніх 
сваіх дзён! Бо жыццё з ім – 
сапраўднае свята!..”

Марына КОКТЫШ.

«Толькі смяротнае пакаранне…»
“Народная Воля” расшукала сяброўку жорстка забітай у Бабруйску Крысціны Аляксандравай.

ДЗІКУНСТВА!

Днямі Беларусь ускалыхну-
ла жудасная навіна: у Бабруйску 
жорстка забіты дзве маладыя 
дзяўчыны. 

26-гадовая Крысціна 
Аляксандрава разам з 
сяброўкай адправілася ў мяс-
цовую кавярню. Там сяброўкі 
пазнаёміліся з мужчынам, які 
прапанаваў працягнуць сумес-
ны адпачынак. Утрох яны селі ў 
машыну таксі і паехалі дамоў да 
маладога чалавека.

Раніцай 20 ліпеня адна 
з дзяўчат набірала на сваім 
мабільным нумар 102. 
Зачыніўшыся ў ванным 
пакоі, дзяўчаты паведамілі 
супрацоўнікам МУС аб тым, што 
ім пагражае небяспека – невядо-
мы, з якім яны з’ехалі з кавярні, 
спрабуе трапіць да іх у ванны 
пакой. Пасля сувязь з абанентам 
знікла.

На сённняшні дзень вядо-
ма, што міліцыянеры спазніліся 
і не здолелі выратаваць жыцці 

дзяўчат. Аказалася, што 
тэлефанаваўшая ў міліцыю 
дзяўчына няправільна назва-
ла адрас кватэры, куды яны 
прыехалі з новым знаёмым.

Што ж адбылося ў кватэ-
ры? Вось што на гэты конт рас-
павядае афіцыйны прадстаўнік 
Следчага камітэта Беларусі 
Юлія Ганчарова.

– Устаноўлена, што  36-гадо-
вы жыхар раённага цэнтра 
пазнаёміўся ў кавярні з дзвю-
ма дзяўчынамі.  У выніку пасля 
распівання спіртных напояў усе 
разам яны накіраваліся да яго ў 
кватэру, дзе ён пражываў. Праз 
некаторы час дзяўчаты былі 
знойдзены мёртвымі ў ванным 
пакоі з разнастайнымі цялеснымі 
пашкоджаннямі, у тым ліку 
колата-рэзанымі ранамі, а 
падазроны ў іх забойстве быў 
затрыманы супрацоўнікамі 
міліцыі ў нецвярозым ста-
не. Следча-аператыўная група 
нашага ведамства, у тым ліку 

спецыялісты цэнтральнага апа-
рата, а таксама перасовачная 
крыміналістычная лабараторыя 
цягам трох дзён працавалі на 
месцы здарэння, высвятлялі ўсе 
абставіны і праводзілі перша-
пачатковыя следчыя дзеянні. 
Устаноўлена, што раней судзімы 
36-гадовы жыхар Бабруйска 
здзейсніў гэтае злачынства, у 
якім падазраецца і дзеянні яго 
кваліфікуюцца па частцы 2 
артыкула 139 Крымінальнага 
кодекса Беларусі “Забойства, 
здзейсненае пры абцяжарва-
ючых абставінах, забойства 
дзвюх асоб”. Цяпер рыхтуюц-
ца матэрыялы для прад’яўлення 
абвінавачання, праведзены след-
чыя дзеянні ў тым ліку з падаз-
роным, ён дае паказанні, пра-
ведзена праверка паказанняў 
на месцы, дапытаны сведкі, 
прызначаны шэраг экспертных 
даследаванняў. Устанаўліваецца 
матыў здзяйснення гэтага жор-
сткага злачынства.

Каго ж падазраюць у гэтым 
зверскім злачынстве? Следчыя 
органы, як правіла, не называ-
юць імя і прозвішча меркавана-
га забойцы, а вось самі бабруй-
чане, у асноўным карыстальнікі 
сацыяльных сетак, мяркуюць, 
што абвінавачанне можа быць 
прад’яўлена Аляксандру А.

На яго старонцы ў адной з 
сацыяльных сетак размешчаны 
фотаздымкі, зробленыя ў тым 
ліку і ў месцах пазбаўлення волі. 

Крысціну Аляксандраву 
пахавалі ў панядзелак 23 ліпеня 
на могілках у 30 кіламетрах ад 
Бабруйска. Яе сястра, якую рас-
шукала “Народная Воля”, не заха-
цела распавядаць пра акалічнасці 
здарэння: “Прабачце, я не буду 
пра гэта гаварыць”, – сказала 
Ірына Ворахава.

А вось што ў размове з 
намі ўспамінае пра Крысціну 
яе аднагрупніца Екацярына 
Камінскас.

“Разам з Крысцінай мы 

вучыліся ў адной групе бабруй-
скага каледжа. Атрымлівалі 
спецыяльнасць «кравец-закрой-
шчык». Крысціна была светлым 
чалавекам, добрым, старанна 
вучылася. Пасля заканчэння 
каледжа нашы шляхі разышліся, 
мы раз-пораз спісываліся ў 
сацыяльных сетках. Дарэчы, 
наколькі я ведаю, па атрыманай 
у каледжы прафесіі Крысціна не 
працавала…

Канечне, для мяне, як 
і для ўсіх, тое, што здарыла-
ся з Крысцінай, – трагедыя. 
Жудасная трагедыя. Спадзяюся, 
што забойца будзе пакараны. 
Якое пакаранне я б вынесла – за 
тое, што ён зрабіў – толькі смя-
ротнае пакаранне”.

Дарэчы, санкцыя артыкула, 
па якім заведзена крымінальная 
справа, прадугледжвае зняво-
ленне ад 8 да 25 гадоў, пажыц-
цёвае зняволенне альбо смярот-
нае пакаранне.

Віталь ГАРБУЗАЎ. 

«Дачка зарабіла  
на чарніцах 800 рублёў…»
Летам у вёсках многія людзі выжываюць за кошт  

збору ягад і грыбоў.

СЕЗОННАЯ РАБОТА

Заўтра, 25 ліпеня, апошні дзень, калі яшчэ можна аформіць падпіску на “Народную Волю” з тым,  
каб атрымліваць яе з 1 жніўня.

Для вяскоўцаў лета – гэта 
не адпачынак, а амаль заўсёды 
– нялёгкая работа. Менавіта 
ў летні сезон некаторыя 
вырашаюць паправіць свой 
фінансавы стан за кошт таго, 
што “лес падорыць”.

Калі ў мінулым годзе 
чарніц у многіх рэгіёнах краіны 
практычна не было, то ў гэтым 
годзе праблем з гэтай ягадай 
няма. Пры гэтым чарніцы альбо 
грыбы можна здаць штодзень. 
Напрыклад, у Вілейскім 
раёне наўпрост па вёсках 
ездзяць прадпрымальнікі, 
якія прымаюць  тавар у 
насельніцтва: чарніцы – па 3 
рублі 50 капеек за кілаграм, 
лісічкі – па 6 рублёў. 
Натуральна, цэны амаль у два 
разы меншыя за рыначныя, 
але пры гэтым перабіраць 
ягады і грыбы не трэба.

“Некаторыя па два 
разы на дзень у лес ходзяць, 
таму зарабляюць па 50–70 
рублёў за паўдня работы, – 

распавядае мне жанчына, якая 
прымае тавар. – Калі добра 
папрацаваць, то за месяц 
атрымліваецца каля 1–2 
тысячы рублёў, хаця праца 
вельмі цяжкая. Але асабіста 
мая дачка, якая ў верасні 
пойдзе ў сёмы клас, за сезон 
ужо зарабіла на грыбах-ягадах 
800 рублёў, так што не трэба 
думаць, дзе шукаць грошы, 
каб сабраць яе ў школу. Ды і 
ўвогуле, для вёскі гэта добрыя 
грошы, хаця ўсе разумеюць, 
што прадпрымальнікі плацяць 
людзям значна менш”.

Дарэчы, у Вілейскім 
раённым спажывецкім 
таварыстве таксама прымаюць 
грыбы і ягады.

“Чарніцы зараз бяром па 
3 рублі 80 капеек за кілаграм, 
лісічкі – па 5, дурніцы – па 2 
рублі, – кажуць там. – Вішні 
раней прымалі па 1 рублі за 
кілаграм, чорныя і чырвоныя 
парэчкі – па 20 капеек”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Якубовіч перасеў на верталёт
З 24 па 29 ліпеня пад Мінскам пройдзе чэмпіянат свету 

па верталётным спорце і авіяфестываль “Пранеба”.
У адкрыцці мерапрыемства прыме ўдзел і расійскі 

тэлевядучы Леанід Якубовіч. Ён вядомы як вялікі аматар 
авіяцыі і нават мае пасведчанне пілота.

Плануецца, што Якубовіч падыме ў паветра верталёт Мі-2.
У 16-м чэмпіянаце свету па верталётным спорце 

возьмуць удзел каманды з Аўстрыі, Беларусі, Бельгіі, 
Вялікабрытаніі, Германіі, Кітая, Польшчы, Расіі, Украіны, 
Францыі, Чэхіі і Швейцарыі.

Аляксандр НІКАНОРАЎ.

ЧУЛІ?
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ПАРАЗВАЖАЕМ…
 
               НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор,  
доктор экономических наук

Доллар  – он и  
в Африке доллар

Несмотря на недавно состоявшуюся встречу пре-
зидентов России и США, противостояние двух стран 
нисколько не ослабевает. В американском сенате старто-
вал процесс подготовки новых санкций против России. 
На этом фоне курс российского рубля к доллару все чаще 
перепрыгивает через отметку в 63 единицы. Из россий-
ских активов выходят западные иностранные инвесто-
ры. Нерезидентов разочаровали безликие итоги саммита 
Путина и Трампа. Они интенсивно избавляются от рос-
сийского госдолга, распродавая облигации Министерства 
финансов РФ и другие ценные бумаги. Сразу после сам-
мита зарубежные фонды вывели около 20 млн долларов 
акций российских компаний. Правительство США не 
рекомендует своему бизнесу участвовать в финансирова-
нии российского госдолга.

Тем же платит и российское правительство. Только за 
последние месяцы было распродано четыре пятых казна-
чейских билетов Минфина США. За последние два меся-
ца «слили» облигаций более чем на 80 млрд долларов. 
А ведь еще недавно Россия наряду с Китаем, Японией 
находилась в числе крупнейших держателей американ-
ских ценных бумаг, исправно получая по ним проценты. 
Путин, по сути, объявил войну американскому доллару, 
заявив, что необходимо максимально исключить его из 
международных расчетов и переходить в расчетах между 
государствами на национальные валюты. Здесь к месту 
заметить, почему же Россия на неоднократные предло-
жения Беларуси оплачивать российские энергоносители 
российскими  рублями всегда отвечала отказом? С одной 
стороны, Россия продолжает усиленными темпами нара-
щивать золотую составляющую  госрезервов в ущерб 
долларовой части. С другой – российский Минфин сегод-
ня выступает крупным покупателем долларовой валюты 
на бирже, изымая ее из оборота.

Международное рейтинговое агентство 
Standard&Poor*s оценивает платежеспособность прави-
тельства РФ как заемщика на уровне «ВВВ-», или низшей 
ступени инвестиционной категории. Несмотря на низкую 
долю госдолга в ВВП и значительные золотовалютные 
резервы (около 500 млрд долларов), российская эко-
номика расценивается международными финансовыми 
организациями как структурно ущербная, полностью 
зависимая от экспорта нефти и газа (до 45% валютной 
выручки), как весьма ограниченная в развитии из-за 
«доминирующей роли государства, неблагоприятного 
инвестиционного климата и неблагоприятной регулятор-
ной среды», как констатируется в релизе S&P. 

Правда, подобными характеристиками международ-
ные финансовые организации «награждают» и экономи-
ку Беларуси. Ну, с Россией все ясно. С тех пор как Запад 
применил к ней свои экономические, финансовые и сек-
торальные санкции, идет неутихающая конфронтация 
между сторонами. Как финансово-экономическая, так и 
военно-политическая, на что российские власти списы-
вают любые неурядицы в экономике.

В Беларуси, как известно, Нацбанк также проводит 
политику дедолларизации экономики. Уже давно отка-
зано населению в возможности брать валютные кре-
диты. Практически запрещены внутри страны всякие 
валютные сделки среди населения и между предприяти-
ями-резидентами. Правительство уходит от привязки к 
доллару при заключении долгосрочных договоров, раз-
личных норм, отдавая прерогативу белорусскому рублю. 
В принципе такая логика понятна. В экономике суверен-
ного государства должна доминировать национальная 
денежная единица. И здесь у нас есть проблемы. В так 
называемой широкой денежной массе Беларуси, которая 
включает как белорусские рубли, так и валюты, как раз 
доминируют последние. В пересчете на рубли (по курсу) 
она на 1.07.2018 составила 39,15 миллиарда. А рублевая 
доля насчитывает 14,1 млрд, то есть 36%.

Большая часть банковских депозитов, которые дер-
жит население, представляют валютные сбережения. 
Нацбанк считает это неправильным и снизил на сегодня 
в среднем до 1% годовых депозитные проценты по валют-
ным вкладам. Сделав практически эти валютные ресурсы 
для банков бесплатными. А надо ли бросаться в такие, на 
наш взгляд, крайности? Объем банковских депозитов в 
инвалюте предприятий и населения, как результат такой 
политики, за полугодие уменьшился на 6,9% – до 10,9 
млрд долларов. Срочные депозиты в том числе сокра-
тились на 8,6% – до 8,34 миллиарда. Срочные валютные 
депозиты населения составили 6,25 млрд долларов и 
снизились за полгода на 6,6%. Уже многие месяцы насе-
ление остается чистым продавцом валюты, поддержи-
вая валютный рынок и свой уровень жизни. Но не весь 
отток валюты из банковской системы выплескивается 
в открытый рынок, часть его, ввиду низких, попросту 
символичных банковских валютных процентов, уходит, 
как в народе говорят, в банки «стеклянные», пополняя 
домашние сбережения и оставаясь немалое время вне 
хозяйственного оборота. По интуитивным экспертным 
прикидкам домашние сбережения могут по объемам 
соперничать с банковскими депозитами. 

Остается задаться вопросом: не перегибает ли палку 
Нацбанк в борьбе за дедолларизацию экономики? Ведь 
большая часть банковских кредитов выдается предпри-
ятиям именно в валюте. Потому что им нужны совре-
менные технологии, которые можно приобрести именно 
за валюту, нужны современные материалы и т.д. В конце 
концов подавляющая часть государственного внешнего и 
внутреннего долга у нас представлена в той  же валюте. 
В этом году Беларуси необходимо выплатить только по 
внешним долгам 3,7 млрд долларов.

Желает ли того или не желает путинская Россия, но 
американский доллар был, есть и будет мировой валю-
той номер один. Именно в «зеленых» представлена в 
основном валютная составляющая резервов всех стран. 
И бороться с долларом России, ВВП которой состав-
ляет 7,8% американского ВВП, что укус комара слону. 
Здесь серьезные аргументы мог бы предъявить Китай 
– крупнейший покупатель американских казначейских 
билетов. Тем более сейчас, когда, благодаря ретивости 
Трампа, разворачивается большая торговая война между  
Поднебесной и США. Но хитрые китайцы вряд ли начнут 
«сливать» американские облигации. Слишком в мире все 
взаимозависимо. Стоит ли бороться с ветряными мель-
ницами? Ведь доллар – он и в Африке доллар… 

Колькі трэба працаваць, каб акупіць  
навучанне ў беларускіх ВНУ?

Некаторыя беларускія ВНУ 
апублікавалі новыя цэны на платнае 
навучанне ў 2018–2019 гадах. Яны 
вышэйшыя, чым леташнія. Так, у 
БДУ, у Беларускім дзяржаўным 
універсітэце інфарматыкі і 
радыёэлектронікі, Беларускім 
дзяржаўным медыцынскім 
універсітэце цэны павысіліся ў 
сярэднім на 10%.

«У сувязі з павелічэннем паме-
ру тарыфнай стаўкі 1-га разраду 
для аплаты працы работнікаў бюд-
жэтных арганізацый і на падставе 
праведзеных падлікаў», – такім 
чынам тлумачаць ВНУ падвышэн-
не цэн.

Найдаражэйшыя спецыяль-
насці ў беларускіх ВНУ – юры-
спрудэнцыя, міжнародныя 
адносіны (3136 рублёў), ІТ-сфера 
(3020 рублёў), журналістыка (2978 
рублёў), а таксама спецыяльнасць 
урач-стаматолаг (2827 рублёў).

Танней, чым у іншых ВНУ, 
каштуе адукацыя ў Беларускім 
аграрна-тэхнічным універсітэце 
– ад 1236 да 1723 рублёў, ва 
ўніверсітэце фізкультуры – 1930 
рублёў.

Выгадней за ўсё вучыцца на 
праграміста: вярнуць укладзеныя 
ў навучанне грошы можна ўсяго 
за некалькі месяцаў. Настаўнікам, 
урачам, юрыстам для гэтага 
спатрэбіцца амаль 2 гады.

Настаўнік гісторыі, 
выкладчык

Год таму навучанне на 
гістарычным факультэце БДУ 
каштавала 2250 рублёў, сёлета – 
2475 рублёў.

Сярэдні заробак у сферы 
адукацыі ў маі быў 657 рублёў.

Аднак маладыя настаўнікі 
з усімі даплатамі зарабляюць не 
больш за 550 рублёў.

Такім чынам, каб акупілася 
навучанне, маладому настаўніку 
трэба працаваць 1 год і 10,5 месяца.

Урач
Летась год навучан-

ня ў Беларускім дзяржаўным 
медыцынскім університэце 
каштаваў 2200 рублёў. Сёлета – 

2420 рублёў (педыятр, урач) і 2827 
рублёў (стаматолаг).

Сярэдні заробак доктара ў маі 
2018 года – 731 рубель.

Такім чынам, працаваць, каб 
кампенсаваць затраты на навучан-
не, маладому ўрачу трэба 1 год і 7 
месяцаў.

Інжынер-будаўнік
Інжынераў-будаўнікоў рых-

туюць у БНТУ на спецыяльнасці 
«Грамадзянскае і прамысловае 
будаўніцтва”. І летась, і сёлета 
кошт навучання – 2660 рублёў 
(прынамсі, на 18 ліпеня на 
афіцыйным сайце былі пазначаны 
цэны на мінулы, 2017/2018 наву-
чальны год).

Сярэдні заробак у сфе-
ры будаўніцтва – 868 рублёў. 
Адпрацоўваць сваё навучанне 
будаўніку давядзецца 1 год і 3,5 
месяца.

Архітэктар
І летась, і сёлета на сайце 

БНТУ пазначаны аднолькавы 
кошт навучання на архітэктурным 

факультэце БНТУ – 2797 рублёў.
Сярэдні заробак у сфе-

ры архітэктуры, паводле 
паведамленняў Белстата, – 1098 
рублёў.

Таму адпрацоўваць сваё наву-
чанне маладому спецыялісту 
давядзецца 1 год і 1 месяц.

Шахцёр
І летась, і сёлета кошт наву-

чання па такой спецыяльнасці ў 
БНТУ складае 2640 рублёў.

Сярэдні заробак у горназда-
бываючай галіне – адзін з самых 
высокіх у краіне: у маі 2018 года ён 
складаў 1491 рубель.

Такім чынам, адпрацоўваць 
сваю адукацыю маладому 
спецыялісту давядзецца толькі 9 
месяцаў.

Юрыст
Летась навучанне на юрыдыч-

ным факультэце БДУ каштавала 
2851 рубель, сёлета – 3136 рублёў 
(на 285 рублёў больш, ці на 10,9%).

Сярэдні заробак у сферы 
юрыспрудэнцыі цяжка вызна-

чыць. Напрыклад, каб праца-
ваць суддзёй ці пракурорам, дзе 
заробкі даволі высокія, трэба мець 
стаж не меншы за 5 гадоў.

У раздзеле «Праца ў сферы 
юрыспрудэнцыі ў Мінску» юры-
стам без досведу працы прапану-
юць заробак ад 400–600 рублёў.

Калі ўзяць заробак 600 рублёў, 
то, каб кампенсаваць выдаткі на 
вышэйшую юрыдычную адукацыю, 
маладому спецыялісту давядзецца 
працаваць 2 гады і 2 месяцы.

Праграміст
Год навучання на самых папу-

лярных спецыяльнасцях у БДУІР 
сёлета каштуе 3020 рублёў (летась 
– 2750 рублёў).

І хоць сярэдні заробак у 
IT-сферы 3627 рублёў, аднак 
пачаткоўцы стартуюць, як правіла, 
з 1000–1400 рублёў.

Калі лічыць паводле сярэдняга 
заробку ў галіне, то праграмісту 
кампенсаваць сваё навучанне 
можна за 4 месяцы працы.

Іна СТУДЗІНСКАЯ.
(Радыё Свабода.)

Ілюстрацыйнае фота

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
– Я думала, что такие огром-

ные грибы растут только в 
Чернобыльской зоне, – говорит 
Татьяна Сергеевна. – Но эти гри-
бы выросли не в Чернобыле, и не в 
Америке, а в наших лесах, недалеко 
от столичного аэропорта. От моего 
дома – это примерно пять киломе-
тров. Сейчас погода – самая грибная, 
парная, влажная. Наши деревенские 
люди пошли в лес – понаходили 
много маленьких. А эти огромные 
– они просто быстро выросли. Мы 
поехали с мужем в лес в разведку 
около семи часов вечера – просто в 
разведку, посмотреть на свои гриб-
ницы. Но на наших старых местах 
ничего не было. Зато на новых 
местах выросли вот такие красавцы! 
Причем не червивые, чистенькие!

– А что вы с ними делаете? 

Жарите, сушите?
– Первые грибы я всегда жарю. 

Причем не отвариваю, как обычно 
делают. Почищу, помою, если надо 
– ошпарю кипятком и сразу на ско-
вородку, с маслицем. 

– Вы часто за грибами ходите?
– Да, я грибник. И люблю это 

дело. В Беларуси много грибов, кото-
рые по вкусу еще лучше, чем эти 
белые. Но люди их просто не берут, 
потому что просто не знают, что 
они съедобные. И наши микологи – 
те, кто профессионально занимается 
грибами, никакой разъяснительной 
работы с населением почему-то не 
проводят. А следовало бы! В послед-
нее время никакой информации 
по грибам нет, нет новых изданий. 
Может, поэтому люди и травятся 
грибами, собирая неизвестно что и 
предполагая, что это сыроежки. А 

съедобные грибы, полезные, обходят 
стороной.

Грибы в белорусском рационе 
всегда занимали одно из центральных 
мест. Это традиционная белорусская 
еда. И надо, чтобы ученые проводи-
ли больше разъяснительной работы с 
людьми, чтобы регулярно рассказыва-
ли людям о грибах, особенно в сезон.

Некоторые грибы, которые нам 
попались, не летние, а осенние! В 
этом году вообще все как-то очень 
рано в природе происходит. А 
может, это значит, что ранние моро-
зы будут?..

– Вы только белые собирали?
– Я беру все грибы. Была жмень-

ка лисичек, валуи (они очень вкус-
ные соленые, я уже пол-литровую 
баночку засолила), сыроежки, пан-
терные мухоморы…

– Мухоморы?!

– Да, розовые мухоморы – одни 
из самых вкусных белорусских гри-
бов, есть во всех грибных атласах. 
Но их мало кто берет, потому что 
думают – несъедобные. А они очень 
вкусные, сладкие! Похожи немного 
на шампиньоны. Но кто не знает, 

тот, конечно, пусть не берет.
– А как вы их готовите?
– На мой взгляд, они вкуснее 

всего жареные.
– Вы никогда грибами не тра-

вились?
– Тьфу-тьфу! Я всегда готов-

лю все грибы по отдельности. 
Рассортировала, отварила и даль-
ше уже готовь, как хочешь. Тогда 
гарантия, что никаких отравлений 
не будет, очень высокая. Потому что 
когда сортируешь грибы, тогда и 
поганки видны – они отличаются от 
сыроежек…

– Удачной вам грибной охоты в 
этом сезоне! 

– Спасибо! Я помню, в детстве 
однажды нашла такой огромный гриб, 
как на фото. И то приятное ощущение 
сейчас ко мне вернулось…

Марина КОКТЫШ.

Татьяна ПРОТЬКО:
«Не в Америке растут такие грибы!»

ТИХАЯ ОХОТА

До Германии 
нам еще очень 

далеко!
На днях многие российские сред-

ства массовой информации рас-
пространили новость о том, что 
белорусы стали получать больше 
россиян в реальном выражении, что 
на их зарплатах пагубно отразилась 
девальвация рубля.

Как относиться к этой инфор-
мации, стоит ли ей доверять?

Этот вопрос «Народная Воля» 
обсудила с профессором экономики 
Михаилом КОВАЛЕВЫМ.

«Эксперты Института социаль-
ной политики Высшей школы эко-
номики подготовили исследование 
«Межстрановые сопоставления зара-
ботных плат в 2011–2017 годах», кото-
рое показывает, что реальные зар-
платы белорусов в пересчете на поку-
пательную способность превысили 
зарплаты россиян, – сообщила газета 
«Московский комсомолец». – Беларусь 
стала единственной страной СНГ, кото-
рая обогнала Россию. Средняя зар-
плата в Беларуси по паритету покупа-
тельной способности (ППС) достигла 
в прошлом году 1648 долларов, а в 
России осталась на уровне 1640 долла-
ров. Резкий скачок произошел в 2014 
году. Если годом ранее Россия обгоняла 
Беларусь на 338 долларов, то в 2014-м 
разрыв сократился до 95. А по ито-
гам 2015 года Беларусь уже вырвалась 
вперед. Напомним, что в России в это 
время произошло обрушение рубля, 
связанное с экономическим кризисом 
и введенными западными санкциями».

Сильно Россия стала уступать  в 
показателях оплаты труда по паритету 
покупательной способности и странам 
Восточной Европы. Так, в Польше этот 
показатель равен 2343 долларам, в Чехии 
– 2026, в Венгрии – 2107 долларам.

– Исследование Высшей школы эко-
номики было начато и длилось довольно 
давно, паритетный курс взят 2011 года, 
и точность этих расчетов не очень высо-
ка, – объясняет Михаил Михайлович 
Ковалев. – К тому же в паритетном кур-
се, который переводит белорусские зар-
платы в доллары, значительное место 
занимают сигареты, транспорт, оплата 
коммунальных услуг. Ясное дело, что они 
в Беларуси невысокие. И когда все это 
переводят в американские цены, зарпла-
та в Беларуси получается, по мнению 
экспертов Высшей школы экономики, 
1600 долларов вместо неполных 500. И 
в итоге у них получилось, что мы даже 
обошли Россию и практически сравня-
лись с нашими соседями – Польшей и 
Литвой. А если еще к тому же учесть, 
что поляки и литовцы сами платят взно-
сы в страховые и пенсионные фонды, 
то получится, что белорусы живут луч-
ше и тех, и других. Да, по  субъектив-
ным ощущениям, наверное, это близко 
к истине. Однозначно могу заявить, что 
белорусы живут лучше любого среднего 
россиянина, не проживающего в Москве. 
Многие россияне вообще считают, что в 
Беларуси весьма комфортная и безопас-
ная жизнь. Сегодня участились случаи, 
когда российские программисты переез-
жают работать в белорусский Парк высо-
ких технологий.

Но сравнивать одних небогатых с 
другими небогатыми, манипулируя не 
совсем подходящими для нас схемами, – 
дело нехитрое. Куда интереснее сравнить 
Беларусь, например, с Германией – что по 
паритету, то не по паритету покупатель-
ской способности, мы очень далеко нахо-
димся от немцев. Поэтому расслабляться 
не стоит, несмотря на завораживающие 
сообщения известного российского эко-
номического вуза…

Марина КОКТЫШ.

РЕБУС

ЗА РУЛЕМ

БПС-Сбербанк смягчил тре-
бования к доходам получателей 
кредитов на покупку автомоби-
лей Geely. Кредиты на Geely сей-
час смогут привлечь и те, у кого 
задолженность по действующим   
займам превышает 40% от сум-
мы ежемесячного дохода. Кроме 
того, банк предоставил возмож-
ность учитывать совокупный 
доход членов семьи: при опре-
делении максимальной суммы 
кредита могут быть приняты во 
внимание доходы близких род-
ственников. Так что купить Geely 
в кредит теперь можно практи-
чески при любой зарплате.

«Кредиты на покупку авто-
мобиля Geely стали доступны 
еще большему числу белорусов. 
Этот шаг создаст дополни-

тельный спрос на белорусско-
китайские автомобили, инте-
рес к которым заметно вырос 
по мере реализации партнерской 
программы кредитования. На 
текущий момент БПС-Сбербанк 
предоставил уже 9,2 млн рублей 
заемных средств на покупку 

автомобилей Geely», – отметила 
исполнительный директор БПС-
Сбербанка Елена Демиденко.

По данным БПС-Сбербанка, 
средняя стоимость приобретае-
мого автомобиля составляет 42,8 
тыс. рублей. Как правило, 40% от 
суммы покупатели вносят сами, 

а оставшиеся средства берут 
у банка. Первые 3 года новые 
владельцы Geely могут пользо-
ваться кредитом по сниженной 
ставке (1,9% годовых). Правда, 
при условии, что минимум чет-
верть стоимости машины будет 
оплачена   покупателем. В этом 
случае ежемесячный платеж 
составит около 336 рублей. Банк 
также готов покрыть до 90% 
стоимости автомобиля, но тогда 
льготная ставка действует 2 года. 
Кредит выдают максимум на 7 
лет, а после льготного периода 
процентная ставка будет уста-
новлена на уровне ставки рефи-
нансирования Нацбака плюс 
2,5 п.п. Погасить кредит можно 
досрочно без дополнительных 
платежей.

Кредиты на Geely можно взять  
почти при любой зарплате
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НЕЗАБЫВАЕМОЕ

Недавно Беларусь навсегда попрощалась с Николаем Ивановичем Дементеем – человеком, который возглавлял Верховный Совет Республики в самое тяжелое 
время. Тогда, когда все шло к распаду Советского Союза, когда с утра до ночи депутаты спорили, дискутировали о том, какой быть Беларуси в будущем.

Находясь на пенсии, Н.И.Дементей написал книгу «Уроки  жизни». Предлагаем читателям «Народной Воли» одну из ее глав – «Отставка».

Отставка
Внеочередная сессия. – Угрозы оппозиции. – Без вины виноватый. – Пир во время чумы. – Добросовестный человек.

На этом фоне 22 августа открывалась пятая, 
внеочередная сессия Верховного Совета БССР. С 
требованием о ее созыве выступила группа депу-
татов от оппозиции. Планировалось, что на ней 
будут обсуждены события, происшедшие в стране 
в последние дни. Насколько я понимаю теперь, 
это был  всего лишь предлог для того, чтобы 
попытаться отстранить меня от руководства бело-
русским парламентом. Как потом признался на 
пресс-конференции один из канадских исследова-
телей, изучавший причины распада СССР и тесно 
сотрудничавший с одним из организаторов этого 
дела Геннадием Бурбулисом, «Дементей оказался 
слишком упрямым, и его пришлось отстранить». 
К его словам я бы мог добавить, что моей подписи 
под беловежским соглашением не стояло бы.

Перед началом пленарного заседания ко мне в 
рабочий кабинет зашла группа депутатов от оппо-
зиции во главе с З.Позьняком и С.Наумчиком. 
Двое последних предупредили меня, чтобы я не 
выступал за сохранение Союза ССР, иначе может 
случиться непредвиденное. Я отшутился:

– Повесите на веревке без мыла?
Они смутились и, пробормотав что-то невнят-

ное, ушли…
Началась сессия. На втором заседании слово для 

информации о положении дел в республике в связи с 
событиями в Москве было предоставлено мне.

Вот текст этого выступления, взятый из стено-
граммы.

«Уважаемые народные депутаты, избирате-
ли республики!

Наша сессия созвана в связи с трагическими 
для Отечества событиями. В ночь с 18-го на 19 
августа 1991 года был отстранен от власти 
законно избранный Президент страны.

Так называемый государственный комитет 
по чрезвычайному положению в СССР пытался 
осуществить антиконституционный переворот 
и поставить страну на грань гражданской войны.

Эти события, как всем вам известно, раз-
вивались накануне подписания нового Союзного 
договора. Когда мы в поисках истины и смысла 
нашей дальнейшей совместной жизни, казалось, 
пришли к согласию.

Но, как показали развернувшиеся собы-
тия, не всем по душе пришлась такая форма 
утверждения гражданского мира и согласия в 
нашем общем большом доме. Реакционные силы 
не приемлют единства обновленного Союза. 
Решение сложнейших политических и экономи-
ческих проблем страны им виделось только в 
силовых методах.

Понять это сейчас необычайно важно. 
Понять ради того, чтобы не ввергать обще-
ство в шоковое состояние подобными безот-
ветственными авантюрами.

Те, кто пытался с помощью оружия умиро-
творить граждан, не хотели признать главно-
го. Того, что демократия укоренилась в нашем 
обществе глубже, чем им представлялось. Она 
создала принципиально новую атмосферу обще-
ственной жизни, значительно ее преобразовала.

Именно демократия и свобода встали на 
пути этой опасной попытки антигосудар-
ственного переворота. Страна и наш много-
страдальный народ отвергли кровавый путь 
своего возрождения.

У наших людей созрело полное понимание 
того, что пути решения всех проблем сегодня 
лежат в другой плоскости. Они реально видят-
ся в укреплении конституционного строя, 
законности и правопорядка. Только это может 
гарантировать нормальную жизнь общества, 
защитить его от произвола и беззакония, раз-
личных авантюр.

Теперь, когда распутана паутина обмана 
всех нас, стало ясно, что совершили это пре-
ступление те, кто по долгу своих обязанностей 
должен был обеспечить безопасность.

Это урок для всех нас. Суть его состоит в 
том, что нельзя терять бдительности, уметь 
предвидеть ситуацию и предупредить ее.

Коренное преобразование всех обществен-
ных отношений в стране только получает свое 
развитие. Процессы эти происходят болезненно 
для всех нас. Путь к новой государственности 
труден и тернист.

Стремление строить жизнь на хороших 
началах взаимного понимания и взаимной заин-
тересованности в делах друг друга, наших наро-
дов и государств наталкивается на серьезные 
преграды.

Это естественный процесс. Жизнь богата 
неожиданными ситуациями. Она не один раз 
проверяла нас на прочность, чистоту наших 
отношений и чувств. И только добрая воля и 
согласие позволяли преодолевать самые труд-
ные моменты.

Сегодня со всей признательностью мы 
обращаемся к своему доброму и близкому соседу 
– русскому народу. Он стал в первые шеренги 
защитников конституционного строя, закона 
и прав человека. Рискуя свободой и жизнью, 
отстоял демократию.

Позиция Белоруссии была, как и в боль-
шинстве республик. Почувствовав нависшую 
опасность, Президиум Верховного Совета 
Белорусской ССР своим обращением призвал 
народ сохранять выдержку и спокойствие, кон-
солидировать усилия на преодоление возникше-
го кризиса.

Президиум контролировал ситуацию на 
протяжении всех тревожных дней. На тер-
ритории республики сохраняли силу законода-
тельные акты Белорусской ССР, продолжали 
действовать законно сформированные струк-
туры власти и управления.

Мы в те дни определили единственно воз-
можный путь выхода из возникшего в стране 
кризиса – конституционный. И руководство-
вались Законом «Об основных принципах наро-
довластия в Белорусской ССР». Это позволило 
сохранить в республике обычный трудовой 
ритм, предупредить беспорядки.

Правоохранительные и другие государствен-
ные органы республики действовали в этой 
обстановке, опираясь на Конституцию и зако-
ны Белорусской ССР.

Не были запрещены митинги и собрания. И 
в те тревожные дни не рецензировались газе-
ты.

Не приостанавливалась деятельность ни 
одной общественной структуры. Как вы пони-
маете, ни о каком чрезвычайном положении в 
Беларуси не могло быть и речи.

События 19--21 августа показали истин-
ную позицию нашего народа, органов госу-
дарственной власти и управления. Этот 
неопровержимый факт убеждает нас в том, 
что Белоруссия, ее люди твердо стали на путь 
демократизации и создания правового госу-
дарства. В этом выразилась их решимость 
последовательно отстаивать государственный 
суверенитет республики, права человека.

Теперь наши усилия должны быть подчине-
ны тому, как сохранить и выдержать взятый 
курс. Однако, как показали даже те тревожные 
дни, не все стремятся к этому. К примеру, 
некоторые руководители стачечных комите-
тов, того же Белорусского народного фронта, 
других общественных объединений явно разоча-
рованы тем, что Президиум Верховного Совета 
Республики занял бескомпромиссную позицию.

Пытаясь выдать желаемое за действитель-
ное, эти силы стремятся всячески скомпроме-
тировать его в глазах народа. Для распростра-
нения дискредитирующих слухов используются 
листовки, средства массовой информации, 
собрания и митинги.

Цель подобных акций ясна и понятна – све-
сти счеты по мотивам различий в политиче-
ских взглядах, освободить места в Президиуме 
для своих представителей.

Особое усердие в этом проявляют народ-
ные депутаты от оппозиции БНФ. Все сред-
ства для них оказались хороши. Раздаются 
безответственные и лживые обвинения в 
адрес Президиума Верховного Совета, его 
Председателя в якобы имевшей место поддерж-
ке политических авантюристов.

Ими распускаются различные слухи, извра-
щающие суть моих контактов с представи-
телями союзного государства и руководства 
республик.

Подлоги, бестактность, бесцеремонность, 
хамство со стороны некоторых моих коллег по 
парламенту стали проявляться еще задолго до 
этих трагических событий. И причиной тако-
го отношения явилась моя твердая позиция в 
вопросе подписания нового Союзного договора. 
Здесь, как говорится, наши сложившиеся пред-
ставления и взгляды о значении этого судьбо-
носного документа не совпали.

Надеюсь, ни у кого нет сомнений, что при-
нятие Верховным Советом Белорусской ССР 
Декларации о государственном суверенитете 
республики было шагом вполне оправданным. 
Единогласное принятие Декларации на сессии 
Верховного Совета республики свидетельство-
вало о том, что найдены оптимальные форму-

лы нашего суверенитета.
В статье 11 этого документа провозгла-

шается, что Белорусская ССР самостоятельно 
осуществляет право на добровольные союзы с 
другими государствами и свободный выход из 
этих союзов. Декларация предлагает незамед-
лительно приступить к разработке Договора 
о Союзе суверенных социалистических госу-
дарств.

Исходя из принципа, заложенного в 
Декларации о государственном суверенитете 
Белорусской ССР, еще в прошлом году нача-
лась работа над проектом Союзного договора. 
Тогда были определены полномочные пред-
ставители республики и группа экспертов для 
участия в этой работе. В их состав вошли 
народные депутаты Белорусской ССР, извест-
ные юристы, экономисты, ученые, работники 
министерств и ведомств. Их предложения рас-
сматривались во всех постоянных комиссиях и 
депутатских группах.

Правильность выбранного пути подтвер-
дили результаты проведенного весной всесоюз-
ного референдума: более 80 процентов граждан 
республики, принявших участие в голосовании, 
высказались за сохранение Союза как обновлен-
ной федерации равноправных суверенных респу-
блик. Этот факт говорит о том, что такой 
подход отвечает интересам большинства 
населения республики и выражает его волю.

За прошедшее время мы осознали необходи-
мость и неизбежность обновления взаимоотно-
шений Белорусской ССР с другими республиками 
в составе единого государства. Такой позиции 
придерживаются и народы других союзных 
республик, располагающих большим экономиче-
ским потенциалом.

Они тоже приняли свои декларации о госу-
дарственном суверенитете. Этим определилось 
коренное преобразование Союза, принципы его 
обновления.

Вопрос о Союзном договоре рассматривался 
Верховным 12 июня 1991 года. Были определены 
основные принципиальные подходы и требова-
ния, которым должен отвечать проект такого 
договора.

На сессии подчеркивалось, что проект учи-
тывает интересы Белорусской ССР.

Образованная Верховным Советом комиссия 
из числа народных депутатов Белорусской ССР 
приняла участие в переговорах и консультаци-
ях с представителями других республик.

Особое внимание уделялось тому, чтобы 
интересы ни одной из них не были ущемлены.

Верховный Совет Белорусской ССР, призван-
ный воплощать в жизнь волю своего народа, на 
четвертой сессии подвел итог этой трудной и 
ответственной работы. Были одобрены основные 
положения проекта Союзного договора, учтены 
предложения и замечания в процессе согласования 
окончательной редакции документа.

Подписать его от имени республики поруче-
но Председателю Верховного Совета с участи-
ем членов подготовительной комиссии. Хочу 
напомнить, что за предложенное постановле-
ние на четвертой сессии высказали свою точку 
зрения 250 народных депутатов республики. 
Из них проголосовало «за» – 216, «против» – 14, 
воздержалось – 20.

Таким образом, выбор сделан, и неконсти-
туционные попытки повлиять на решение 
Верховного Совета просто авантюристичны.

И все же лидеры БНФ не оставляют надеж-
ды задержать процесс. Об этом недвусмысленно 
говорится в обращении к народу депутатов 
оппозиции, которое 15-го и 16 августа опубли-
ковали республиканские газеты.

Я должен сегодня откровенно сказать 
народным депутатам и о том, какие угрозы и 

шантаж пришлось мне и некоторым членам 
делегации выдержать со стороны З.С.Позьняка, 
С.И.Наумчика, Е.В.Новикова перед намечав-
шимся отъездом на подписание.

Нам они с угрозой заявляли, что если не 
откажемся от участия в официальной про-
цедуре подписания, то народ Белоруссии этого 
не простит, а я лично буду отвечать как пре-
ступник.

Как вы знаете, подписание не состоялось 
из-за ГКЧП.

В своем упорном стремлении дестабилизи-
ровать обстановку члены оппозиции на каждой 
сессии подбрасывают, скажем так, немало 
отвлекающих «идей».

Среди них – незамедлительное проведение 
новых выборов, переизбрание Председателя 
Верховного Совета и членов Президиума, мне-
ние которых не устраивает этих политиков.

Конституция Белорусской ССР пред-
усматривает возможность освобождения 
Верховным Советом и Председателя, и других 
избранных или назначенных им лиц. Но делать-
ся это должно на законной основе при наличии 
для этого достаточных оснований.

Если же мы начнем преследовать друг друга 
только за различие мнений, злоупотреблять 
доверием, то никогда не придем к демократии, 
о которой так часто говорим.

На заседании Президиума Верховного 
Совета республики 22 августа рассматрива-
лась повестка дня нашей сессии. Депутаты от 
оппозиции настаивали на включении в ее поря-
док вопросов о действиях во время переворота 
Председателя и членов Президиума Верховного 
Совета, других должностных лиц республики, 
не имевших никакого отношения к печальным 
событиям.

Надеюсь, что разговор на сессии не будет 
носить характера взаимных обвинений и поис-
ка врагов, а позволит нам сделать из всего свер-
шившегося единственно правильные выводы.

При этом будем помнить, что моральными 
критериями поведения народного депутата 
должны служить идеалы справедливости и 
добра.

Уважаемые товарищи!
Сегодня ни для кого не секрет, что наша 

страна и республика переживают, возможно, 
самый критический момент своей истории. 
Мы еще не успели выйти из авантюрного пере-
ворота в стране, как нас упорно подталкива-
ют к парламентскому и правительственному 
кризису в республике.

Между антиконституционным переворо-
том с применением вооруженной силы и други-
ми незаконными формами смены власти немало 
различий. Но нужно помнить, что и то, и 
другое неизбежно приводит к дестабилизации 
экономики, усилению враждебности, кризису 
власти, конфронтации в обществе.

Вот почему главную задачу Верховного 
Совета я вижу в том, чтобы все противоречия 
в жизни нашего общества разрешались только 
на законной основе. Надежным гарантом этого 
послужит наша новая Конституция, работа 
над проектом которой практически идет к 
завершению.

Только надежная правовая база, высокая 
гражданская ответственность обеспечат нам 
реализацию своего государственного суверени-
тета, достойную жизнь каждого человека.

Спасибо за внимание”.

После моего выступления началось обсужде-
ние. В основном депутаты говорили о событиях, 
которые происходили в Москве и были связаны с 
попыткой введения чрезвычайного положения в 
стране. Некоторые из них сами в то время нахо-

дились в Белокаменной и делились собственными 
наблюдениями и впечатлениями о путче.

Естественно, во всем случившемся обвиняли 
коммунистов, органы МВД, государственной без-
опасности, командование Вооруженных сил стра-
ны, требуя замены руководства республики. И 
хотя ни я, ни другие руководители Белорусской 
ССР к тому, что происходило в Москве, не имели 
ни малейшего отношения, атмосфера в Овальном 
зале накалялась с каждым часом.

На следующий день, в воскресенье, сессия 
Верховного Совета продолжила работу, но дело-
вого обсуждения не получалось. Вместо него из 
микрофонов вновь были слышны те же сплетни, 
домыслы, незаслуженные обвинения. Некоторые 
из депутатов, фамилии которых хорошо помню и 
сейчас, но не желаю увековечивать не совсем при-
ятные факты их биографии, были под хорошим 
градусом. Большая часть народных избранников 
не желала ввязываться в пьяные словесные бата-
лии и занимала позицию нейтралитета.

Происходящее в тот момет в Овальном зале 
напомнило мне пир во время чумы. Выслушивать 
дальше всю эту ложь, грязь, мерзости, оскорбле-
ния и унижения я не мог и снова попросил слова. 
Опять привожу выдержку из стенограммы.

«Уважаемые народные депутаты! Только что 
заседал Президиум, и я хочу об этом заседании 
вам доложить.

Уважаемые народные депутаты, уважаемые 
граждане Белоруссии, избиратели мои! На про-
тяжении длительного времени ко мне было мно-
го «претензий», особенно в том смысле, что я 
«консервативно» отношусь ко многим вопросам, 
которые решаются в жизни нашего общества. И 
эта критика длилась на протяжении моей работы, 
с мая месяца прошлого года. Вы знаете, что на 
каждой сессии поднимался вопрос о доверии и 
недоверии Председателю Верховного Совета, лич-
но ко мне. Но мы всегда находили компромисс-
ное решение, и работа продолжалась. Мне очень 
хотелось, чтобы у нас была подготовлена новая 
Конституция. И теперь я доволен, что проделана 
большая работа. Кстати, рабочая группа состояла 
из разных течений. Проект Конституции подго-
товлен. И он пригоден для рассмотрения депу-
татским корпусом. Думаю, проект Конституции 
можно выносить и на всенародное обсуждение. 
У меня было еще желание, чтобы на основе этой 
Конституции был подготовлен и Закон о новых 
выборах, о новых органах власти нашей респу-
блики. И в этом я видел бы завершение нового 
этапа той перестройки, которая началась в стране 
и на территории нашей Белорусской суверенной 
республики. И Декларация, которая у нас принята, 
меня радует. И я являюсь ее автором. История 
это подтверждает, что Дементей вышел с предло-
жением об этой Декларации. На основании этой 
Декларации процесс продолжался в том духе, о 
котором я сегодня говорил.

И вот последние события всколыхнули стра-
ну. Теперь много говорится о заговоре и пове-
дении людей в период этого заговора. Говорят и 
о том, что, мол, Дементей в этой ситуации дей-
ствовал неправильно. Хочу сказать: я все сделал, 
что входило в мои обязанности. Да, принимая то 
или иное решение, мы действительно советова-
лись. Советовались с республиками, с которы-
ми мы подписали договор и заявление. Поэтому 
я хочу просить: не искать тут ведьм, не искать 
врагов, не искать каких-то негативных моментов. 
Надо подумать, как не допустить того, чтобы в 
Белоруссии стало хуже, чем есть на сегодняшний 
день. Наоборот, надо улучшать дело.

За этот период мы не допустили столкнове-
ний ни с партиями, ни с течениями. Никто из 
наших граждан не погиб. А вокруг нас много 
было таких моментов. Мы удержались. Я этим 
хочу сказать: надо гордиться нынешнему соста-
ву Верховного Совета. А он работал зачастую 
в чрезвычайных условиях, когда конфликтные 
ситуации могли возникнуть по любому пово-
ду, по любой глупости. Этого не случилось. 
Благоразумие в Белоруссии брало верх и это 
присуще нашему народу, который на протяже-
нии всей своей истории подтверждает эти и 
другие хорошие качества. Я хочу сказать и сле-
дующее: вновь звучат высказывания, что уход 
Дементея развяжет обстановку и все в таком роде. 
Я очень хочу, чтобы пока сформируются новые 
органы, а сформируются они, думаю, в 1992 году, 
в парламенте была работоспособная обстановка. 
И я просил бы вас в связи с этим (а это пойдет на 
пользу нашему народу, на пользу нашему государ-
ству), чтобы вы меня отпустили на пенсию.

Эта просьба не с позиции страха. В четырнад-
цать лет я получил ранение, было и многое другое, 
о чем я никогда не говорил. Сегодня скажу: что все 
это я прошел. Я хочу сказать сегодня и то, чтобы 
ни в коем случае моему примеру не последовали 
другие. У них просто нет оснований, нет такого 
возраста. Плохо, когда кто-то дрогнул и пошел на 
легкую жизнь. Это не дело. Надо пережить тяже-
лую жизнь этого переходного периода. Я вообще 
просил бы Верховный Совет запретить кому-либо 
уходить сегодня с постов депутатов и с постов 
должностных. Надо довести дело до конца. Надо 
принять Конституцию. Надо принять новый Закон 
о выборах. Надо сформировать новый орган, что-
бы мы с достоинством глядели в глаза будущих 
поколений. Вот я на этом заканчиваю. Благодарю 
всех за работу.

(Окончание на 6-й стр.)

Николай Дементей 
(справа) передает 

полномочия председателя 
Верховного Совета 

Станиславу Шушкевичу.
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АСОБА РЭЗАНАНС

Пушкін у горадзе майстроў
У Віцебску вядомы мастак і арт-актывіст Алесь Пушкін прадставіў сваю інсталяцыю з 12 частак “Вокны Беларускай Народнай 

Рэспублікі”. Гэта праца дэманстравалася сёлета ўпершыню ў вёсцы Бобр.

КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Каб менш і 
пілі, і жылі

Паводле дадзеных Белстата, у 
Мінску на 2,1 працэнта выраслі 
цэны на гарэлку, з-за чаго 
павялічылася інфляцыя.

Дбае пра людзей урад любімы,
Цэны ён падняў на алкаголь.
Пэўна ж, для таго,
Каб менш пілі мы,
Бо і так усюды
Рвань ды голь.
Выраслі на камуналку цэны –
Аддаём апошнія рублі.
То ж урада
Клопат несумненны:
Хоча ён,
Каб меней мы жылі…

Спажыўсаюз 
аддаў канцы, 
бо паўміралі 
спажыўцы

У Шумілінскім раёне суд 
прызнаў банкрутам мясцовае 
райспажыўтаварыства: у ім пра-
цавала 18 чалавек, а яшчэ 14 
знаходзілася ў дэкрэце…

Раёна кожнага асновай
Быў колісь райспажыўсаюз,
Бо Беларусь была “вясковай”,
Хадзіў за плугам беларус,
І для яго за цэнтр Сусвету –
Нягеглы сельскі магазін.
Той магазін, няма сакрэту,
Быў месцам зборняў для жанчын,
Дзе, абмяркоўваючы плёткі,
Яны часалі языкі
(І быў для іх прыемны ўсё-ткі
Занятак слодычны такі!).
А мужыкі пасля работы
Куплялі ўвечары віно,
Каб разагнаць свае турботы
Ды і пабіцца заадно.
Як на падворку парасяты,
Шнырала побач дзетвара,
Прасілі дзеці ў мамы-таты
Купіць цукерак ці сітра.
Туды маршрут жаданы самы,
Там і стары, і малады.
Ну, словам, ля вясковай крамы
Жыццё круцілася заўжды.
А нарыхтоўчая кантора
Была карміцелькай, бадай.
Жыў-пажываў – не ведаў гора
Той, хто з вяскоўцаў не гультай:
Як толькі ў лесе з-пад ігліцы
Натоўпам перліся грыбы
Або падміргвалі чарніцы,
Займець капейку мог любы.
А той, хто райспажыўсаюза
Быў у раёне на чале,
Пашаны-славы меў ад пуза
І выглядаў казырным тузам,
Не жыў ён тым, што Бог пашле.
І з гэткім тузам самавітым
Усе хацелі мець хаўрус,
Бо, калі трэба, дэфіцытам
Адорваў райспажыўсаюз.
Тады яшчэ не віслі хмары,
Здаваўся светлым далягляд…
І раптам – першыя ахвяры
(А пройдзе час – іх будзе шмат).
Нас агарошыла навіна,
Што райспажыўсаюз – банкрут.
Прычына ў чым? Чыя правіна,
Што наступіў яму капут?
Малюнак змрочны, невясёлы,
Ва ўсім пануе заняпад,
Таму што не гамоняць сёлы,
Як колісь, трыццаць год назад.
Яны ўчарнелыя, пустыя.
Адны бабулі і дзяды
Сядзяць на лаўках, ды і тыя
Часцей гамоняць пра клады.
І тым не менш усё ж не варта
Адразу кідацца ў адчай,
Бо можа ўдала легчы карта
І нешта зменіцца, бадай.
Жанчыны райспажыўсаюза –
Вось хто надзею нам нясе:
Амаль палова ходзіць “з пузам”!
(Шкада, канешне, што не ўсе).
Як падрастуць калісьці дзеткі,
Глыбінка зноўку ажыве.
(Было б няблага прыклад гэткі
Усім трымаць у галаве.)
Шматлюдна стане ў наваколлі –
Прарвём дэмаграфічны шлюз!
І зноў спатрэбіцца, як колісь,
Вяскоўцам райспажыўсаюз.
* * * 
Банкрут для горада – абуза.
Дыхтоўны вельмі, не стары
Будынак райспажыўсаюза.
Аднак да лепшае пары
Зачэзне, спрахне ён, вядома,
Калі стаяцьме сіратой…
Дык, можа, ў якасці раддома
Трэ скарыстаць будынак той?

На скрыжаванні 
вуліц Кандрацьева і 
Рэвалюцыйнай, непадалё-
ку ад Дома-музея Марка 
Шагала Алесь Пушкін 
узяў удзел у перформан-
се “За сцяной”, ідэю яко-
га прапанавала мастачка 
беларускага паходжання 
Таццяна Тур. Энергічная 
і таленавітая дзяўчына 
нарадзілася ў Гомелі, жыла 
ў Оршы,  а зараз вучыцца ў 
ізраільскай Акадэміі сучас-
нага мастацтва “Бэцэлель”. 
Атрымаўшы адначасо-
ва з беларускім грама-
дзянства Ізраіля, яна два 
гады служыла ў арміі, дзе 
загартоўвала свой характар. 
Таццяна праяўляе сябе ў 
розных формах мастацтва, 
піша карціны алеем, займа-
ецца скульптурай, малюн-
кам па шкле, вітражамі, 
ладзіць перформансы. 
Яе працы знаходзяцца  ў 
Ерусаліме, у Вільнюсе, у 
галерэях Мінска.

У адзін з сонечных дзён 
Алесь Пушкін удзельнічаў 
у вулічным пленэры 
майстроў ля віцебскай 
ратушы, пісаў алоўкам 

партрэты з натуры, шчы-
ра кантактаваў з іншымі 
жівапісцамі і народнымі 
майстрамі, дзяліўся з 
калегамі сваімі навінамі і 
здабыткамі. Пра галоўныя 
падзеі мінуўшых пяці гадоў 
мастак распавёў:

– Найбольш важнай за 
прайшоўшыя гады была 
праца над Містэрыяй 

Госпада Ісуса Хрыста ў 
пасёлку Беразінскае ў супра-
цы з ксяндзом-канонікам 
Сяргеем Бараўнёвым. У 
гэтым годзе важнымі для 
мяне былі выставы ў Вене, 
Калінінградзе і ў гора- 
дзе Светлым. З беларусамі 
Калініградскай вобласці 
і з суполкай аўстрыйскіх 
мастакоў я зрабіў значныя 

выставы па экспарце бела-
рускага мастацтва.

Расказаў Пушкін і пра 
асабістае. У мастака два 
гады таму нарадзіўся ўнук 
Марцін. Сын Міколка 
паступіў у гуманітарны 
ліцэй, цікавіцца гісторыяй і 
біялогіяй. У жніўні ён паедзе 
ўпершыню ў Мінск на лет-
нюю сесію. Жонка Янечка 

атрымала ад Таварыства 
беларускай школы магчы-
масць прайсці курсы павы-
шэння кваліфікацыі, вый-
грала конкурс і ў ліку сямі 
настаўнікаў Беларусі ездзіла 
на стажыроўку па медый-
най адукацыі настаўнікаў 
гісторыі ў Кальмар, у 
Швецыю. 

– Цэлы год доўжыцца 
выстава “Беларускі сучас-
ны сядзібны партрэт” у 
панскім маёнтку Сула пад 
Мінскам, дзе выстаўлены 
20 маіх прац, – расказаў 
мастак. –  Гэта партрэты 
розных гадоў, прысвеча-
ныя такім знаным асобам, 
як Іван і Антон Луцкевічы, 
так і нязнаным перса-
нажам: Эвеліна, алега-
рычныя вобразы. Сярод 
іншых я напісаў партрэт 
Сержука Доўгушава, які 
прадстаўлены ў Суле.

Важным было адкрыццё 
маёй галерэі ў вёсцы Гумны 
Крупскага раёна, у радавой 
сядзібе знакамітага ферме-
ра Васіля Баравулі.

Эла ДЗВІНСКАЯ.
Фота аўтара.

Зачем в Беларуси 
«Гуканне вайны»?

Паэт Зніч – асоба 
неадназначная…

Мяне ўпершыню рас-
чараваў Міхась Скобла. На мой 
погляд, нельга было даваць 
столькі газетнай плошчы 
такой неадназначнай фігуры, 
як паэт Зніч. Бо ў яго, падоб-
на, раздваенне асобы: манах 
Іаан – прадстаўнік рэакцыйна-
га крыла праваслаўнай царквы 
і таго самага «русского мира». 
Бачылі б вы, што ён піша ў 
сваім жыровіцкім лістку! 
Нічога сабе «паслушанне» – 
выварочваць светапоглядную 
мешаніну з уласнай галавы  на 
галовы іншых! Лепей бы ягады 
збіраў. Над ім жа там няма 
рэдактара. Блаславілі – і пішы 
што заўгодна... Дык няхай бы 
Скобла зрабіў не інтэрв’ю, а  

дыскусію на аснове цытат з 
гэтага лістка.

Без увагі застаўся  пасаж 
пра Каліноўскага, які, паводле 
Зніча, праліў «многа чужой 
крыві». А Мікалай ІІ, абвешча-
ны святым, не праліваў чужой 
крыві?

А чаго вартая заява пра 
дзяржаву, чыё заканадаўства 
было заснавана на «запаведзях 
Божых»! Руская імперыя? На 
запаведзях?

Так што прыгожая назва не 
адпавядае зместу – грымучай 
сумесі з шавінізму і нацыя-
нальнага рамантызму (апошні 
толькі ў паэзіі).

Галіна КАРЖАНЕЎСКАЯ.

ТАК ДУМАЮ!

У нас, белорусов, есть 
замечательный праздник 
“Гуканне вясны”. Он при-
шел к нам из глубины веков 
со своими песнями и обря-
дами. Люди на этом весен-
нем празднике веселятся, 
поют, водят хороводы. 

Но, к великому сожале-
нию, есть и альтернатива 
этому “Гуканню вясны” – 
военные праздники, кото-
рые в нашей стране отме-
чаются в мае--июле. В эти 
месяцы мы в наших горо-
дах слышим военные мар-
ши, топот солдатских сапог, 
скрежет танковых гусениц 
по асфальту, залпы орудий. 
И все это за счет людей, тех 
же самых ветеранов. 

А возьмите так называ-
емые “военные реконструк-
ции”! Страшно смотреть, 

как имитируется первый 
день войны в Брестской 
крепости (это игра, где вме-
сто игрушек используется 
настоящее оружие, кото-
рое когда-то сеяло кровь и 
смерть).

Все эти государствен-
ные мероприятия я назы-
ваю “Гуканнем вайны”. И 
война их слышит, она отзы-
вается: “Вы не забыли меня, 
я иду к вам”.

Люди, забудьте войну! 
Пускай она навсегда уйдет 
в забвение. Но забыть вой-
ну не значит забыть тех, 
кто воевал, кто погиб. Надо 
поминать их тихо, спокой-
но, молитвой. Там, где сто-
ят обелиски, или дома за 
семейным столом.

В. МИХЕЙЧИК, педагог.
Минск.

Юрий ЯСИНСКИЙ:
«Через месяц я уже был в звании капитана»

Воспоминания о молодых годах и службе в армии.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

– После оконча-
ния школы я поступил в 
Днепропетровское зенитно-
артиллерийское училище и 
после его окончания отпра-
вился служить в Северо-
Кавказский военный округ, 
штаб которого находился 
в Ростове-на-Дону, – гово-
рит Юрий Александрович 
Ясинский, заслуженный тре-
нер Беларуси. – Через несколь-
ко лет направили служить 
«для выполнения интернаци-
онального долга» в Южную 
группу войск в Венгрию, еще 
позже довелось побывать в 
Азербайджане (Бакинский 
округ ПВО), а затем напра-
вили в Улан-Уде, на окраине 
которого находился  учеб-
ный центр по переподготовке 
офицерского состава армий 
всех социалистических стран. 
Условия суровые, мороз – 40 
градусов. Кстати, запомни-
лось, что условия у офицеров 
других соцстран были гораз-

до лучше, чем наши. Было 
немного обидно. После кур-
сов я снова был откоманди-
рован в свою воинскую часть 
в Азербайджане. Правда, рез-
кая смена климата сказалась 
на моих больных почках…

– Какие-то события из 
военной службы вспомина-
ются сегодня?

– Однажды наша часть 
прибыла на полигон Капустин 
Яр для боевого крещения – 
получения ракетной техники 
и пуска зенитных ракет. Все 
прошло на «отлично», но… Я 
и мои солдаты были в страш-
ном напряжении! Мы нахо-
дились в укрытии, из кото-
рого через узкую щель могли 
видеть пусковую установку и 
ракету на ней. Потом – пуск, 
нас всех оглушило, щель 
закрыло сплошной пылью 
и дымом. Когда вышли из 
блиндажа, спрашиваю у одно-
го рядового: «Почему у тебя 
мокрые брюки?» Тот мне в 

ответ: «На свои посмотрите». 
Сегодня об этом вспоминает-
ся со смехом, а тогда…

– Вы тогда были в каком 
звании?

– Был старшим лейтенан-
том, хотя обещали капитан-
скую должность. Но время 
шло, а обещание не выполня-
лось. Сослуживцы посоветова-
ли обратиться в отдел кадров 
округа, так как мое представ-
ление находилось там. Помню, 
начальником отдела тогда 
был полковник Карай. И вот 
прихожу к нему, тот у меня 
спрашивает: «Кто твой отец? 
Служил?» – «Мой отец, – отве-
чаю, – солдат войны, ордено-
носец». Полковник подошел ко 
мне поближе и говорит: «Твой 
отец воевал не за звания. Иди 
и служи, старлей».

А вот за мной на прием к 
этому начальнику пошел стар-
ший лейтенант Табулин, за 
которого ходатайствовал его 
отец-генерал. И его вопрос был 

решен положительно.
 Хотя звание капитана 

я все-таки получил. Помог 
случай. В те годы округом 
командовал дважды Герой 
Советского Союза, генерал-
полковник Плиев. Через пару 
месяцев после моего визита 
в отдел кадров он посещал 
часть, где я был дежурным. 
Когда тот прибыл, я четко 
ему отрапортовал: «Товарищ 
командующий!..» Генерал 
принял рапорт, подошел ко 
мне и поблагодарил за служ-
бу, после чего ушел. После 
этого подбежал его адъю-
тант, узнал мою фамилию…

Через несколько дней на 
совещании по результатам 
проверки Плиев сказал, что 
в округе много генералов, 
а командующий он один. 
Но только один дежурный 
рапортовал ему, как коман-
дующему. Через месяц я уже 
был в звании капитана.

– Сегодня много гово-

рят о «дедовщине» в совре-
менной армии. А в ваши 
времена она была?

– Не без этого. Лично 
я считаю, что такие явле-
ния надо искоренять кале-
ным железом. То, что про-
изошло в Печах, это просто 
позор! Помню, был у нас 
полковник Кожицев, кото-
рый большое внимание уде-
лял сержантскому составу. 
Он говорил нам, что хоро-
шие сержанты – это лекари 
от всех болезней в подраз-
делении. Но – не надо злоу-
потреблять.

– Сейчас не все молодые 
люди стремятся в армию…

– Хотелось бы, чтобы они 
понимали – у каждого из нас 
только две матери – родная 
мама и Родина. Может, это 
звучит несколько пафос-
но, но их нужно защищать. 
А чтобы защищать – надо 
учиться военному делу.

Александр СЕДОЙ.

Кожны з нас (вядома, калі 
дажыве) рана ці позна будзе 
пенсіянерам, а мо ўжо і ёсць.

Узровень пенсіённага забес-
пячэння, паводле класіфікацыі 
Міжнароднай арганізацыі 
працы (МАП), з’яўляецца 
найгалоўнейшым паказчыкам 
узроўню дабрабыту і клопату дзяр-
жавы аб людзях сталага ўзросту. 
Сацыяльная дзяржава гарантуе 
людзям забяспечаную старасць.

У Беларусі з ліку пенсіянераў, а 
гэта 2,5 млн чалавек, працягваюць 
працаваць 22–25%. Астатнія, а гэта 
амаль 2 млн чалавек, дзякуючы «кло-
пату» дзяржавы, пастаўлены на мяжу 
выжывання, падведзены да мяжы 
бамжавання. Сярэдняя працоўная 
пенсія па ўзросце пакуль складае 340 
рублёў, сярэдняя сацыяльная пенсія 
– 191,45 рубля (з 1 жніўня чакаецца 
павышэнне. – Рэд.).

Ці такога стаўлення да сябе з 
боку дзяржавы заслужылі людзі 
сталага веку, адпрацаваўшы на 
карысць краіны 25–45 гадоў, 
адлічваючы штомесяц амаль пало-
ву свайго заробку (падаходны 
падатак і адлічэнні ў Фонд сацы-
яльнай абароны)? Чаму ў нас бач-
ны клопат толькі аб чыноўніках, 
мытніках, вайскоўцах, міліцыянтах 
і іншых сілавіках? Мала таго, што 
іх заробкі ў разы большыя за 
сярэднія па краіне, дык і пенсіі ў 
два і болей разоў вышэйшыя. Вось 
тут і паўстае галоўнае “сакрэтнае” 
пытанне: на якой падставе з’явіліся 
гэтыя «разы»?

Адказ трэба шукаць у нашай 
гісторыі і перш за ўсё ў 1930–
1940-х гадах ХХ стагоддзя. 
Супрацьстаянне капіталізму і 

сацыялізму аб’ектыўна спрыяла 
абвастрэнню адносін паміж СССР 
і краінамі Еўропы, Азіі, Амерыкі. 
Вялікая Айчынная вайна стала 
вынікам гэтага супрацьстаяння. 
Прафесіі лётчыка, памежніка, арты-
лерыста, вайскоўца, энкавэдэшніка 
як да вайны, так і пасля яе закан-
чэння станавіліся ўсё больш 
прыярытэтнымі, запатрабаванымі.

Абгрунтаванне статусна вышэй-
шай ролі сілавікоў у грамадстве 
знайшло ўвасабленне ў новай судо-
ва-прававой тэорыі і практыцы, 
адным з распрацоўшчыкаў якой 
па загадзе І.Сталіна з’яўляўся сум-
на вядомы тагачасны Генеральны 
пракурор СССР А.Вышынскі. 
Менавіта тады былі падрыхтава-
ны і зацверджаны дакументы, што 
паклалі пачатак стварэнню фак-
тычна каставай сістэмы грамад-
ства. Вылучаліся сацыяльныя гру-
пы, якія мелі шматлікія перавагі 
перад астатнімі: скарочаны перы-
яд працы (службы) – дазвалялася 
сыходзіць на пенсію ў 45–50 гадоў, 
шматразова большыя заробак і 
пенсія, спецабслугоўванне і г.д.

Падручнікі па гісторыі 
замоўчваюць, а калі і змяшчаюць, 
дык у вельмі абмежаваным аб’ёме, 
інфармацыю аб унутрыдзяржаўнай 
вайне – вайне дзяржаўнага апара-
ту супраць уласнага народа. Гады 
“вялікага тэрору” (1937–1938) – 
найбольш яскравае таму сведчан-
не. Гэтая вайна працягвалася не 
адно дзесяцігоддзе. Былі знішчаны, 
прайшлі праз ГУЛАГ тысячы і тыся-
чы простых людзей. Людзей знішчалі 
планава, па спісе. Гісторыкі да сён-
няшняга дня падлічваюць людскія 
страты. А як падлічыць амаральнасць 

дзеянняў органаў улады ў адносінах 
да суграмадзян? Чым змераць людскі 
страх, які на доўгі час запанаваў у 
грамадстве? Хто ажыццяўляў гэтыя 
злачынствы? Іншапланецяне?

Вось толькі адзін прыклад (а іх 
шмат).

Дзмітрый Уладзіміравіч 
Успенскі – падпалкоўнік унутранай 
службы, начальнік шматлікіх лагер-
ных упраўленняў. На яго сумленні 
больш за 500 уласнаручна расстра-
ляных людзей. Пра яго «подзвігі» 
шмат напісана ў “Вікіпедыі” ды 
ўвогуле ў інтэрнэце. І вось што 
дзіўна: чалавек, які ўсю вайну быў 
начальнікам лагераў, раскіданых 
па ўсім СССР, чалавек, які ні дня 
не быў на фронце, узнагароджа-
ны пяццю вышэйшымі ўрадавымі 
ўзнагародамі, сярод якіх два ордэ-
ны Леніна, ордэн Чырвонага Сцяга, 
ордэн Чырвонай Зоркі і іншыя. 
Бездакорнае выкананне “службо-
вых абавязкаў”!

У 1952 г., калі Успенскаму 
споўнілася 50 гадоў, ён быў звольне-
ны з шэрагаў МДБ. 17 сакавіка 1953 
года яму надалі званне «Персанальны 
пенсіянер саюзнага значэння» з усімі 
вынікаючымі адсюль прывілеямі і 
велізарнай па савецкіх стандартах 
пенсіяй. Памёр ён сваёй смерцю 
летам 1989 г. на падмаскоўнай дачы. 
Было дзеля чаго “працаваць”! Ды 
і дзеці з унукамі не пакрыўджаны: 
атрымалі адукацыю (пераважна 
юрыдычную), пазачарговыя кватэры, 
машыны, добра аплачваемыя паса-
ды. Адным словам, жыццё ўдалося. 
За кошт каго і чаго?

Наспеў час кардынальнага 
перагляду беларускага пенсіённага 
заканадаўства.

Пенсіянеры ўсе роўныя. Як 
кажуць у народзе, пенсіянер – ён 
і ў Афрыцы пенсіянер. Чым ста-
тусна пенсіянеры адрозніваюцца 
адзін ад аднаго? Ды нічым. І 
патрэбы ў пенсіянераў амаль 
аднолькавыя. Вось і паўстае 
пытанне: чаму пенсіянер-генерал 
атрымлівае ў дзесяць разоў боль-
шую пенсію, чым пенсіянеры пра-
фесар, урач, журналіст, пісьменнік 
ці настаўнік? У краіне запрагра-
мавана існаванне пенсіённых каст: 
настаўнікі ды ўрачы ледзьве канцы 
з канцамі зводзяць, а міліцыянеры, 
чыноўнікі ды мытнікі на мерседэ-
сах раз’язджаюць.

Беларускім чыноўнікам-
функцыянерам няўцям тое, што раз-
умеюць ва ўсім свеце. Напрыклад, 
што сыход на пенсію для ўсіх 
катэгорый працуючых і служачых 
усталёўваецца аднолькавы: 63, 65 ці 
67 гадоў. І памер дзяржаўнай пенсіі 
для ўсіх усталёўваецца аднолька-
вы. Жадаеш мець большую пенсію 
– скарыстайся паслугай дабра-
чынных устаноў і рабі ўнёсак на 
асабісты пенсіённы рахунак пад-
час працы, бо працуе рынкавы 
прынцып яе ацэнкі.

Беларусь па прыкладзе Расіі да 
сённяшняга дня не ратыфікавала 
Канвенцыю Міжнароднай 
арганізацыі працы №102 ад 
1952 года, хаця і заяўляе, што 
прытрымліваецца яе асобных 
норм. Канвенцыя №102 усталёўвае 
мінімальныя нормы для дзевяці 
раздзелаў сацыяльнага забеспя-
чэння насельніцтва: медыцынскае 
абслугоўванне, выплаты па хваро-
бе, дапамога па беспрацоўі, дапамо-
га па старасці, дапамога ў выпадках 

вытворчага траўматызму, сямейная 
дапамога, дапамога па цяжарнасці, 
дапамога па інваліднасці, дапамога 
па прычыне страты карміцеля.

Згодна з удакладненнем МАП 
№131 ад 22 чэрвеня 1970 года, 
міжнародны нарматыў пенсіённага 
мінімуму ўсталяваны на ўзроўні 
55% ад сярэдняга заробку. 
Мясцовыя аракулы-эканамісты 
пазначаюць лічбу ў 40%, хаця 
на практыцы функцыянеры 
Міністэрства працы і сацыяль-
най абароны Беларусі не вельмі 
жадаюць нават гэтую лічбу 
вытрымліваць. Што казаць пра 55% 
і вышэй! А прыйдзецца. Беларусь не 
на востраве знаходзіцца. Аракулы-
прапагандысты ад улады любяць 
падкрэсліць, што Беларусь – у цэн-
тры Еўропы. Дык вось у Англіі памер 
пенсіённага паказчыка роўны 67,1% 
ад сярэдняга заробку, у Германіі – 
58%, у Ірландыі – 79,7%, у Канадзе 
– 73,1%, у Бельгіі – 56,1% і г.д. Калі 
паглядзець на ўзровень пенсіённага 
забеспячэння ў абсалютных лічбах, 
то памер сярэдняй пенсіі ў Даніі 
складае 2800 дол./месяц, у Нарвегіі – 
1542, у Фінляндыі – 1900, у Германіі 
– 1200, у Чэхіі – 1000 дол./месяц. 
У Беларусі сярэдні памер працоўнай 
пенсіі складае ўсяго 170 дол./месяц. 
Як выжываць беднаму беларусу-
пенсіянеру пры еўрапейскіх цэнах у 
крамах? Тут ніякай вайны не трэба, 
бо гэта ж не жыццё, а суіснаванне! 
І аніякай адказнасці чыноўнікаў: 
ні віцэ-прэм’ераў, ні міністраў, ні 
кіраўнікоў абласных, гарадскіх, раён-
ных, мясцовых адміністрацый…

Адкуль браць грошы на больш 
высокія пенсіі людзям сталага веку 
ў Беларусі? З дзяржаўнага бюджэту! 

Ні ў адной краіне свету няма тако-
га, каб палова дзяржаўнага бюджэ-
ту (50,74%) накіроўвалася на апла-
ту працы па перакладванні паперак 
з аднаго кабінета ў другі. Гэта бела-
рускае ноу-хау, якое забяспечвае 
200-тысячнае «войска» чыноўнікаў 
не толькі хлебам, але і маслам да яго: 
кватэры, катэджы, машыны, намен-
клатурнае прасоўванне па службе, 
спецлякарні, спецабслугоўванне…

Зайдзіце ў дзяржаўную ўстанову 
– вас сустрэне міліцыянер. Ды не 
адзін. Ахова – 24 гадзіны ў суткі. Ад 
каго ахоўваецеся падчас укаранен-
ня электронных інфармацыйных 
тэхналогій? Сёння ледзь не дзеці 
садкоўскага ўзросту дзякуючы 
мабільным тэлефонам, планшэ-
там ды ноўтбукам здольны хут-
ка, якасна, бездакорна вырашаць 
электронна-канцылярскія працэду-
ры.

Навошта такой маленькай 
краіне, як Беларусь, ва ўмовах 
рынкавай эканомікі 200 тысяч 
чыноўнікаў-функцыянераў?! Каб 
ствараць умовы для карупцыі?

Навошта Беларусі велізарнае 
войска міліцыянтаў?! У нас што, 
пасляваенны разгул бандытызму?

Вось ён, відавочны рэсурс для 
павелічэння і пенсій пажылым 
людзям, і сацыяльных выплат 
шматдзетным ды інвалідам, і 
заробку настаўнікам, журналістам, 
навукоўцам, прафесарам, урачам, 
артыстам, трэнерам… Дзяржава 
павінна паважаць сябе, бо ніякая 
«хакейная ідэалогія» не павялічыць 
і не ўзмацніць імідж краіны, дзе 
пенсіянераў вымушаюць жыць 
па-жабрацку.

Васіль РУСОВІЧ, дацэнт.

НАБАЛЕЛА!

ГАЛОЎНЫ ДЗЯРЖАЎНЫ САКРЭТ, альбо Старасць трэба паважаць

«Народная Воля»
в Facebook www.facebook.com/

nv.online.info

в Vkontakte www.vk.com/
nvonlineinfo
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НА ДАЛОНЯХ ВЕЧНАСЦІСЛЫШАЛИ?

Анатоль БУТЭВІЧ

Жыцень
Калі закончылася жніво і ўсе снапы былі звезены ў гумно, дзеці 

пабеглі на пустое поле. Якое ж было іхняе здзіўленне, калі ўбачылі 
на ржышчы некалькі снапоў. Пра сваю знаходку расказалі баць-
ку. А той радасна патлумачыў ім, што гэта Жыцень такім чынам 
адзначыў іхнюю працавітасць ды ўвішнасць.

– А што гэта за чараўнік такі шчодры? – спыталіся дзеці.
– Гэта не чараўнік. Гэта дабрадзейны бог, – адказаў тата і 

расказаў ім такую гісторыю.
У самай даўняй даўніне, калі яшчэ не было на беларускіх зем-

лях хрысціянства, нашы прашчуры верылі ў магічную сілу агню, 
ветру, сонца, пакланяліся дрэвам і святым камяням. Калі ж сказаць 
коратка – жылі ў добрым суладдзі з прыродай, бо ад яе залежаў іхні 
лёс, з літасці нябачных прыродных сіл мелі яны багацце, здароўе, 
дабрабыт і ўсё, што патрабавалася для жыцця.

На кожную пару года даўнія людзі мелі сваіх багоў. Калі насту-
пала вясна, на зямлю прыходзіла маладзенькая прыгажуня Ляля, 
альбо Лёля.

На змену ёй з’яўлялася багіня лета Цёця – мажная і дзябёлая 
кабета, убраная каласамі. Марознай зімой панаваў бог холаду Зюзя.

У пладавітай і шчодрай восені таксама быў свой бог. Называўся 
ён Жыцень, лічыўся богам жніва.

Мо ад слова «жыць» паходзіла ягоная назва? Бо менавіта ён 
спрыяў сялянам назапашваць хлеб – незаменны атрыбут бязбедна-
га жыцця. Паданні засведчылі, што Жыцень быў худзенькім дзяд-
ком малога расточку. Меў суровы выраз твару. На галаве – доўгія 
раскудлачаныя валасы. Загадкай заставалася, чаму ў гэтага бога 
ажно тры вокі на лбе. Праўда, у легендах захаваліся сведчанні, што 
трэцяе вока знаходзілася часам на патыліцы. Відаць, каб пільна 
сачыць за тым, як людзі спраўляюцца з ураджаем, якім дагэтуль 
апекаваліся іншыя багі.

Багіня вясны Ляля спрыяла ўсім земляробчым працам на полі. 
Пярун паліваў ніўку дабрадзейным дажджом, які людзі называлі 
божай расой. Бог урадлівасці і сонечнага святла Дажбог не даваў 
пасеяным зернейкам спрахнуць у цёмнай зямлі. Адным словам, 
кожны з добрых і спагадлівых язычніцкіх багоў дбайна выконваў 
свае абавязкі, каб не страціла зямля сваёй пладавітасці, каб не над-
та пакутаваў чалавек ад розных бед ды нягод, каб не халадаў і не 
галадаў.

Калі сваю справу заканчвалі ўсе іншыя багі, наступаў час 
Жыценя. Нізка сагнуўшыся, хадзіў ён па палях, зазіраў на агароды. 
Цікавіўся, ці няма дзе-небудзь нядбальства, ці годна пакарысталіся 
сяляне спрыяннем усіх іншых багоў і добрых духаў. Радаваўся, калі 
бачыў парадак ды багаты вынік сапраўднай гаспадарскай рупнасці. 
Але і суровасць сваю праяўляў напоўніцу. Карацей, судзіў суд над 
нядбайнымі, заахвочваў і дадаваў багацця руплівым.

Бывала, заўважыць на ржышчы нязжатыя альбо апалыя каласкі, 
ажно скаланецца ўвесь, вочы слязамі зойдуцца, валасы на гала-
ве натапырацца. Крыўда бярэ руплівага бога, сэрца заходзіцца 
ад жалю. Збярэ ён усе каласкі, складзе адзін да аднаго і ў снапы 
пазвязвае. А тады прабяжыць па ўсіх суседскіх палетках, каб 
знайсці самы дагледжаны, і давай снапы на зжатае поле насіць. Каб 
дагадзіць рупліваму гаспадару, падахвоціць яго працаваць яшчэ 
лепш. Парадуецца тады селянін і скажа сваім аднасямейнікам:

– Гэта Жыцень нам даў, каб будучым годам яшчэ лепш 
шчыравалі.

Аднак на гэтым не заканчваецца суд Жыценя над 
марнатраўствам. Мала таго, што адбярэ частку ўраджаю ў 
нядбаліцы, калі аднясе збажыну іншаму, дык і на будучы-
ню пакарае. Зробіць так, каб у негаспадарлівага хлебароба на 
наступны год не ўрадзіла ніўка.

А вось руплівы ды старанны, працалюбівы і акуратны – той, 
каму Жыцень восенню снапы зносіў, збярэ яшчэ большы ўраджай, 
шмат жыта з пшаніцай намалоціць. А ў каго багаты ўраджай, у 
таго і дастатак у хаце. Пра такога кажуць, што ад яго пахне ветрам 
і дажджом, а ад рук – зямліцай ды збожжам. Такім вось чынам бог 
восені Жыцень заахвочвае быць на зямлі сапраўдным гаспадаром, 
карае тых, хто не прытрымліваецца гэтага.

Мае Жыцень і іншы клопат. Часам ператворыцца ў беднага 
жабрака. Перакіне праз плячо кайстру і выйдзе на дарогу. Сустрэне 
там мужыка і паківае яму пальцам, нібыта дакарае за нешта. А 
селянін, вядома, пазнае Жыценя і раскажа ў вёсцы пра сваю сустрэ-
чу. Бядуюць тады сяляне: гэта ж Жыцень пагражае бедным ураджа-
ем. Нашы продкі казалі: «Жыцень з торбай – голад на двор». Гэткім 
чынам Жыцень папярэджвае гаспадара аб маючым быць голадзе, 
падказвае, каб не дапусціў да гэтага. 

Сваю дбайнасць і гаспадарлівасць, любасць да карміцелькі-
зямліцы выяўляе Жыцень і падчас асенняй сяўбы. Калі сеюць 
азімыя, Жыцень тут як тут. Але не хоча паказвацца на вочы, сваю 
добрую справу таемна робіць. Калі здарыцца, што нейкае зернейка 
не прысыпана зямлёй, абавязкова прытопча яго, каб не прапала, 
каб аддзячыла важкім коласам. Там раллю параўняе, там баразну 
паправіць. Гаспадар, адным словам.

Восенню людзі падсумоўвалі вынікі сваёй земляробчай працы. 
21 верасня ладзілі свята ўраджаю – Багач, альбо Багатуху. Насыпалі 
зерне новага ўраджаю ў кош ці сявеньку, ставілі туды свечку і з 
дажынкавымі песнямі абносілі гумны, двары. Але не толькі цешыліся 
сабранаму ўраджаю, а дбалі пра будучы. Трэба было паспець поле 
заараць, пасеяць азімую збажыну. Таму сяляне і казалі: «Прыйшоў 
Багач – кідай рагач, бяры сявеньку ды сей памаленьку».

А праз тры тыдні пасля Пакроваў адзначаюцца Асяніны, аль-
бо Вялікія дзяды, Змітраўскія дзяды – дзень памінання продкаў. 
Паколькі яны адбываліся пасля заканчэння палявых работ, калі 
ўраджай ужо ў свірне, то і абрадавы стол быў багаты. Казалі: «На 
Дзяды шмат яды». І сапраўды, гаспадыні гатавалі ажно да 19 страў. 
Здаўна павялася звычка ўспамінаць у гэты вечар продкаў, адчу-
ваць яднанне з імі, згадваць іхняе жыццё, ухваляць працавітасць, 
ставіць у прыклад іхняе дбайнае гаспадаранне на зямлі – каб 
нашчадкі сталі спадкаемцамі і прадаўжальнікамі добрых спраў. Каб 
не перапынялася повязь пакаленняў і не забываліся людзі пра свай-
го спрыяльніка Жыценя.

Ху
д.
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В Армении будут 
убирать 

избирательные 
участки из школ
В одном из недавних номе-

ров «Народной Воли» была напе-
чатана статья жителя дерев-
ни Семково Минского района 
Геннадия Зиновчика под названи-
ем «Оградите учителей от гряз-
ных политических игр!». Автор, 
кажется, попал в точку. Об этом 
свидетельствует и информация, 
которая дошла до нас из Армении, 
с которой Беларусь поддержива-
ет дружественные отношения. 
Министр образования и науки 
этой страны также считает, что 
участие учителей в фальсификации 
выборов – это не просто уголовное 
преступление, а общенациональ-
ная беда. В детализированном виде 
его позиция такова.

***
Школы должны быть полно-

стью деполитизированными. 
Для этого необходимо перестать 
использовать их помещения для 
размещения избирательных участ-
ков, а учителей – не привлекать для 
работы в избирательных комисси-
ях. Причина – участие работни-
ков образования в фальсификации 
выборов.

Об этом заявил министр обра-
зования и науки Армении Араик 
Арутюнян.

«Одним из главных наших при-
оритетов является деполитизация 
школы. Большинство директоров 
школ и ректоров университетов 
представляли правящую партию, 
и это давало предыдущему пра-
вительству возможность злоупо-
треблять этими ресурсами, обе-
спечивать себя голосами во время 
выборов. Я неоднократно прини-
мал участие в выборах в качестве 
наблюдателя. И каждый раз у меня 
был большой стресс после того, 
как я замечал, как некоторые учи-
теля, задействованные в организа-
ции выборов, фальсифицировали 
выборы или закрывали глаза на 
фальсификации. Пусть и не по соб-
ственной инициативе, а под угро-
зой потерять работу, но... А на сле-
дующий день после выборов шли 
в классы и работали с учениками, 
«воспитывали» новое поколение 
Армении», – говорит Арутюнян.

Правда, замечает министр, вла-
сти Армении неожиданно столкну-
лись с тем, что нет достаточно-
го количества административных 
зданий, пригодных для размеще-
ния избирательных участков. А на 
то, чтобы арендовать помещения 
у частных владельцев, у государ-
ства пока нет денег. Но вопрос этот 
обязательно будет решен до бли-
жайших выборов, которые прой-
дут в Армении следующей весной.

(«Еврорадио».)

В Италии нашли похищенные картины  
Ренуара и Рубенса  

стоимостью 26 миллионов евро
Об этом сообщает 

Associated Press.
С л е д о в а т е л и 

утверждают, что рабо-
ты похитили у арт-
дилеров воры, кото-
рые выдавали себя за 
покупателей.

Похитители под-
писали фальшивый 
контракт на 26 млн 
евро (около 30 млн 
долларов), а когда 
торговцы отвлеклись, 
преступники выхва-
тили картины и скры-
лись.

Полиция нашла 
похищенные произ-
ведения искусства на 
складе в итальянском 
Турине. В деле есть 
восемь подозрева-
емых: четырех ита-
льянцев и хорвата в 
прошлом месяце аре-
стовали.

ПОЗИЦИЯ

Министры финансов 
G20 назвали 

главные риски для 
мировой экономики

По мнению «двадцатки», миро-
вая экономика продолжает расти, 
но развивающиеся страны борют-
ся с волатильностью рынков и 
оттоком капиталов.

Основные краткосрочные и 
среднесрочные риски мировой 
экономики в настоящий момент – 
растущая финансовая уязвимость, 
рост напряженности в торговле 
и геополитике, а также неравен-
ство и слабый структурный рост. 
Об этом говорится в коммюнике 
по итогам заседания министров 
финансов и глав центральных бан-
ков G20 в Буэнос-Айресе.

По мнению «двадцатки», миро-
вая экономика продолжает расти, 
но развивающиеся страны борют-
ся с волатильностью рынков и 
оттоком капиталов. В то же вре-
мя отмечается устойчивость гло-
бального экономического роста и 
самые низкие за последние десять 
лет уровни безработицы.

В документе говорится, что 
многие развивающиеся экономи-
ки сейчас лучше подготовлены к 
изменяющимся внешним услови-
ям. Стороны договорились про-
должать мониторить риски и пред-
принимать действия, если они 
материализуются.

ЭКСПЕРТИЗА

Вслед за Евросоюзом 
ПУЛЬС

В Мюнхене против «политики страха»

Черногория, Албания, Норвегия, 
Украина и Грузия продлили санк-
ции, введенные в связи с аннексией 
Крыма и Севастополя. Таким обра-
зом, они присоединились к решению 
стран Евросоюза.

Речь идет об ограничениях, 

которые касаются только тер-
ритории Крыма и Севастополя. 
Они предполагают запрет на 
импорт товаров из этого реги-
она и экспорт туда определен-
ной продукции и технологий в 
транспортной, телекоммуника-

ционной и энергетической сфе-
рах. Кроме того, физические и 
юридические лица, зарегистри-
рованные в странах, которые 
присоединились к санкциям, не 
имеют права инвестировать в 
Крыму и Севастополе.

В Турции прекращен режим чрезвычайного положения

Окончание режима ЧП произо-
шло менее чем через месяц после 

переизбрания президента Реджепа 
Тайипа Эрдогана на новый срок, 

которое формально завершило 
переход Турции к президентской 
форме правления. 

ЧП было введено в стране 
после неудачной попытки госпе-
реворота летом 2016 года. С тех 
пор он продлевался семь раз. За 
время действия режима ЧП были 
арестованы и задержаны более 
230 тысяч человек по подозрению 
к причастности к госперевороту, 
уволены более 120 тысяч госслу-
жащих, а также закрыты более 150 
СМИ, более 1400 НКО и 15 универ-
ситетов.

Венгрия вышла из соглашения ООН по миграции
Это соглашение «опасно для 

Венгрии и всего мира», и оно «вдох-
новит миллионы людей для того, 
чтобы собраться в путь», заявил 
министр иностранных дел Венгрии 
Петер Сийярто. 

Венгрия стала второй страной 
после США, которая вышла из этого 
соглашения. США это сделало  в кон-
це 2017 года. 

Напомним, ранее премьер-
министр страны Виктор Орбан 

заявил, что его правительство будет 
выступать против усилий ЕС и ООН 
по расширению миграции по всему 
миру, поскольку «ислам скоро посту-
чится в двери Центральной Европы».

На улицах Мюнхена в воскре-
сенье, 22 июля, массово протесто-
вали против «политики страха» 
и популизма, которые, на мнению 
демонстрантов, проявляются в 
политике в отношении беженцев 
руководящей в Баварии партии 
Христианско-социальный союз 
(ХСС).

По данным полиции, в акции 
приняли участие 25 тысяч чело-
век. Организаторы заявляют о 
вдвое большем количестве, сооб-
щает DW.

Несмотря на ливень, участни-
ки устроили шествие по центру 
города. Люди держали в руках 
плакаты с надписями «Кружка 
пива вместо ненависти!», «ХСС 

и АдГ (правопопулистская пар-
тия «Альтернатива для Германии». 
– Ред.) – оба вредят свободе» и 
другие.

Организаторы акции считают, 
что ведущие немецкие партии, 
прежде всего ХСС, все больше 
позволяют формировать повестку 
дня «недемократическим, враж-
дебным к правам человека и пра-
вым популистам» вроде АдГ.

Задачей политиков являет-
ся «оздоравливать и объединять 
общество, а не раскалывать его», 
цитирует координатора акции 
Томаса Лехнера газета Süddeutsche 
Zeitung.

Протесты поддержали око-
ло 150 организаций. Среди 

них местные ячейки Социал-
демократической, Левой и других 
партий, профсоюз ver.di, органи-

зации помощи беженцам и даже 
два мюнхенских театра, передают 
местные СМИ.

Нагадаем, што Юрый Рубцоў 
стаў вядомы як “чалавек-майка”. На 
вулічныя акцыі апазіцыі ў Мінску 
ён выходзіў у майцы з палітычнымі 
надпісамі. Самым вядомым стаў 
лозунг “Лукашэнка, сыходзь!”. У 
кастрычніку 2014 года Рубцова 
асудзілі на два з паловай гады абме-
жавання волі ў папраўчай ўстанове 
адкрытага тыпу, абвінаваціўшчы 
ў абразе суддзі. На “хіміі” Рубцоў 
адмаўляўся працаваць, патрабуючы 
годны заробак, і трымаў галадоўку. 
Ён зрабіў сабе на грудзях тату 
“Лукашэнка, сыходзь”.

28 мая 2015 года суд прыгаварыў 
Рубцова да двух гадоў калоніі 
агульнага рэжыму. Але 22 жніўня 
яго ў ліку іншых палітвязняў 
памілаваў сваім указам Аляксандр 
Лукашэнка.

Пасля гэтага Юрый Рубцоў 
папрасіў палітычны прытулак 
у Германіі, рашэння давялося 
чакаць каля года. Яно аказалася 
не на карысць былога беларускага 
палітвязня, але ён вырашыў падаць 
апеляцыю на адмову.

“Стала вядома, што суд па раз-
глядзе маёй апеляцыі адбудзецца ў 

верасні гэтага года, – кажа Юрый 
Рубцоў. – Праўда, дакладная дата 
пачатку працэсу не вядома. Ды, 
шчыра кажучы, я гэтым асабліва 
і не цікаўлюся. Справай займаюц-
ца адвакаты, яны лепш ведаюць 
усе юрыдычныя нюансы. А я наўрад 
ці змагу на нешта паўплываць у 
гэтай сітуацыі. Таму, якое будзе 
рашэнне, такім яго і прыму. Калі 
ўсё-такі будзе вырашана адмовіць у 
прадастаўленні палітычнага пры-
тулку, то буду пісьмова прасіць 
нямецкія ўлады адправіць мяне ў 
Канаду альбо ЗША”.

Зараз беларус жыве ў нямецкім 
Нюрнбергу, дзе і чакае канчаткова-
га рашэння суда.

“Апошнім часам працаваў 
памочнікам дамашняга майстра ў 
інтэрнаце, у якім жыву, – дадае 
суразмоўца. – Вялікіх матэры-
яльных цяжкасцяў у мяне няма. 
Дапамога – 315 еўра і ў дадатак – 
заробак, хаця ён і не вельмі вялікі. 
Я не з’яўляюся грамадзянінам 
Германіі, таму больш за 70 еўра ў 
месяц не заробіш”.

Віктар  
ШПАК.

СІТУАЦЫЯ

Юрый Рубцоў не хоча вяртацца ў Беларусь
Апеляцыя палітуцекача з Гомеля будзе разгледжана ў Германіі ў верасні.

С МИРУ ПО НИТКЕ

Сексуальная 
революция на 

Кубе
На Острове Свободы в 

законодательном порядке 
могут признать однополые 
браки. В новом проекте 
Конституции брак опре-
деляется как “союз между 
двумя людьми”, их пол не 
указывается. Представляя 
депутатам проект, секре-
тарь Госсовета Кубы 
Омеро Акоста отметил, 
что гей-браки легализо-
ваны в многих странах 
Латинской Америки – в 
Аргентине, Бразилии, 
Колумбии, Уругвае и неко-
торых штатах Мексики.

Ожидается, что после 
одобрения проекта депу-
татами он будет вынесен 
на всеобщий референдум. 
Самым ярым защитником 
прав сексуальных мень-
шинств на Кубе стала дочь 
бывшего кубинского лиде-
ра Рауля Кастро Мариэла. 
Она является депутатом 
парламента, а также дирек-
тором Национального цен-
тра сексуального воспита-
ния. Благодаря ее усилиям 
кубинские власти в 2008 
году официально разреши-
ли операции по смене пола.

ИХ НРАВЫ
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(Працяг. Пачатак у №№31–57.)

Магільнае заліваецца слязамі
Калі ў толькі што вызваленым ад акупантаў 

Магільным бралі мужчын на фронт, бадай, не 
было праліта аніводнай слязінкі, паколькі людзі 
верылі ў лёгкую і хуткую перамогу над ворагам. З 
асаблівай радасцю пакідала родны дом моладзь. А 
як ёй зайздросцілі хлопцы 1927 года нараджэння, 
на якіх якраз спынілася мабілізацыя ў войска! Я 
не раз напаўжартачкі пытаўся ў мамы:

– Чаму вы ў 1927 годзе выпрасілі ў бусла дачку 
Ліду, а не сына Лёню?

Не мінула і месяца пасля сустрэчы магілян 
з чырвонаармейцамі, як у мястэчка сталі 
прыходзіць весткі пра гібель каго-небудзь з яго 
жыхароў.  

– Што ж гэта такое?! – абураліся ўдзельнікі 
Першай сусветнай і грамадзянскай войнаў. – 
Выходзіць, нашых сыноў і месяц не павучылі, як 
трэба ваяваць з ворагам. Вунь як нас муштравалі 
ў царскай арміі да таго, як паслаць у бой.

Вялікай памылкай было залічэнне ў адно 
баявое падраздзяленне мужчын з адной і той жа 
мясцовасці, бо ў выпадку няўдалых баёў вёска 
ці мястэчка маглі страціць, бадай, усіх сваіх 
мужчын. Блізняты Алёшка і Мішка Барысевічы з 
Магільнага служылі ў адным аддзяленні і загінулі 
з розніцай у дзве хвіліны.

Наша мястэчка ператварылася ў нейкую 
калектыўную аплаквальню. У некаторых хатах 
у той пякельны месяц аплаквалі па некалькі 
чалавек. Акрамя згаданых вышэй Алёшкі і Мішкі 
Барысевічаў з поля бою не вярнуліся родныя 
браты Валодзя, Ванька і Сярожа Матусевічы, 
Жэня і Нінел (штучна прыдуманае яго бацькам – 
партызанам грамадзянскай вайны Цімохам – імя: 
“Ленін” наадварот) Туміловічы.

Лілі магіляне слёзы і ў полі падчас жніва. 
Варта было толькі каму-небудзь з жанчын 
загаласіць, як лямант тут жа падхоплівалі іншыя. 
Не магла ўстрымацца ад слёз і наша мама, бо 
пасля вызвалення ад акупантаў не прыйшло 
ніводнай звесткі пра брата Івана, які пайшоў 
на фронт у першыя дні вайны. Як высветлілася 
пазней, ён загінуў на роднай зямлі падчас летняй 
наступальнай аперацыі “Баграціён” 1944 года.

Самым трагічным, самым цяжкім часам 
для магілян быў канец ліпеня – жнівень 1944 
года. Цяпер, калі хлопцаў 1927 года нараджэння 
па розных прычынах выклікаў Вуздзенскі 
райваенкамат, ва ўсіх апускаліся галовы, а родныя 
са слязамі на вачах праводзілі сваіх сыноў у дарогу. 
І мне, ацалеўшаму ў акупацыю, натуральна, моцна 
хацелася жыць, калі прыйшоў канец гэтай навале.

Усё для фронту, усё для 
перамогі над ворагам!

Я жыў і працаваў дзеля фронту. Здрадзіў яму 
толькі адзін раз, калі ў канцы лета 1944 года 
мяне ў сельсавеце ўгаворвалі ехаць працаваць на 
абарончыя заводы Урала, а я ўпіраўся. Супраць 
майго ад’езду на Урал выступала і мама. Не паехаў. 
А вось трое маіх аднагодкаў далі згоду, але праз 
паўгода паўцякалі з-за цяжкіх умоў працы, нізкіх 
заробкаў і іншых прычын. 

Возячы сена з Магільнага на станцыю 
Койданава, у воз зверху ўтыкалі невялічкія 
транспаранты з надпісамі: “Усё для фронту!” ці 
“Усё для перамогі!”. Пісалася толькі па-беларуску, 
бо тады наша мова абслугоўвала ўсе сферы 
грамадскага жыцця ў сельскай мясцовасці. 
Запомнілася патрыятычнае выступленне перад 
калгаснікамі маладога настаўніка Алёшы 
Дземідовіча. Затое, калі дзесьці ў сярэдзіне 1960-
х гадоў я прыехаў у Магільнае ў адпачынак з 
рускамоўнага Мінска, дык Алёша Дземідовіч 
сумесна з настаўніцай гісторыі мясцовай 
школы Маінай Нячаевай у штыкі сустрэлі маё 
беларускамоўе, абгрунтоўваючы гэта тым, што ў 
СССР адбываецца заканамерны працэс збліжэння 
і зліцця культур і моў савецкіх народаў. Пасля 
развітання я ніяк не мог адысці ад думкі, у якіх 
ненадзейных руках знаходзіцца лёс магільнянскіх 
дзяцей.

Для дастаўкі сена ў Койданава брыгадзір 
калгаса выдзяляў самых здаровых коней. Але 
атрыманыя ў абмен ад чырвонаармейцаў жывёлы 
нярэдка падводзілі, бо былі загнаныя, надарваныя. 
Аднойчы і мне моцна не пашанцавала з такім 
канём. Адвезці сена ў Койданава ў яго хапіла сілы. 
Але калі позна ўвечары з пустым возам вяртаўся 
дамоў, конь раптам паваліўся на дарозе. Дзесьці 
праз паўгадзіны пасля таго здарэння пачуўся 
ляскат колаў па дарозе. Ехаў з нашай брыгады мой 
поўны цёзка – Лёня Лыч. На душы стала весялей, 
бо ён быў дужа кемлівы хлопец. Разам мы ўжо 
вызвалілі каня з аглабель. Ён нават зрабіў некалькі 
канвульсійных рухаў заднімі нагамі, але ўзняцца 
на ногі ў яго не ставала сілы. Мужчына сталага 
веку, які прыпыніўся каля нас, канстатаваў:

– Хлопцы! Капут вашаму каню. Пакідайце яго 
на дарозе, а заўтра хтосьці з негарэльцаў знойдзе 
яму месца.

Мы так і зрабілі. Мой воз прычапілі да воза 
гэтага мужчыны. Ехаць давялося вельмі павольна. 
На калгасным двары з’явіліся ў час, калі брыгадзір 
Васіль Лыч размяркоўваў хлопцаў на працу. 
Паслухаўшы наш аповед пра здарэнне, сказаў мне:

– Не хвалюйся, Лёня. За падзенне каня ніякай 
адказнасці не панясеш. Выберам іншага, больш 
надзейнага. 

Хаця ў полі заставалася яшчэ штосьці 
нязжатым, не звезеным у гумны, людзі пачалі 
раіцца, як арганізаваць дажынкі. Гэтае свята 
было вельмі папулярным у даваенны час. Усе 
тры брыгады калгаса адзначалі яго, дзеля чаго 
кожнай з іх выдзялялася прасторнае гумно. На 
гэты раз у вялікім памяшканні патрэбы не было, 
бо арганізатары дажынак ведалі, што на свята 
не пойдуць тыя, у каго пазабіваны на фронце 
гаспадары, дзеці. Дажынкі адзначаліся ў хаце. 
Выдаткі на гэта ўзялі на сябе людзі, бо ў калгаса, 
акрамя коней, нічога не было са скаціны. Адзіным 
моцным піццём была самагонка, вырабленая, як 
сцвярджалася, яшчэ да вызвалення Магільнага ад 
акупантаў. Падлеткаў майго ўзросту ў тую хату 
не пусцілі, але паабяцалі нешта арганізаваць, калі 
застолле закончаць дарослыя.

Чарка-другая самагонкі адыграла сваю ролю. 
На хвіліну забыўшыся пра вялікае гора з-за 
гібелі магілян, людзі сталі ўгаворваць брыгадзіра 
запрасіць на святочную вячэру гарманіста. 
І ён з’явіўся. Пачаліся танцы. Большасць 
жанчын танчылі адна з адной. Нам нельга было 
ўстрымацца, і мы кінуліся да вокнаў. Гралі вальс 
“Амурскія хвалі”. На мае вочы адразу трапіла мама 
ў пары з брыгадзірам. Я ўпершыню ўбачыў, як 
мама танчыць. Круцілася вельмі лёгка, прыгожа 
адкінуўшы трохі назад галаву. На твары раз-
пораз з’яўлялася ледзь прыкметная ўсмешка. Калі 
замоўк гармонік, мама, здавалася, без усялякай 
стомы накіраваліся да свайго месца за сталом. Не 
абышлося ў той вечар і без полькі. Дажыншчыкі, 
сярод іх і мая мама, як мне падалося, надзвычай 
лёгка круціліся. Проста не верылася, што ўсё гэта 
адбываецца пасля цяжкага працоўнага дня.

Пад той час і ў многіх хлопцаў майго 
ўзросту, ужо не кажучы пра дзяўчат, былі 
пэўныя набыткі ў танцах. Месцам для танцаў 
служыў сутык вуліц Кавалёўскай і Нясвіжскай. 
Пад вечар яно ператваралася ў танцпляцоўку і 
так утрамбоўвалася нашымі босымі нагамі, 
што падчас танцаў нават пыл не ўзнімаўся. 
За якія-небудзь пяць метраў ад гэтага месца 
цёк у Нёман ручай, са смакам вады якога не 
можа параўнацца ніводная з сённяшніх марак 
пітной вады. Некаторыя вазакі нават свядома 
аб’язджалі гэтае месца, каб не папсаваць нам 
“танцпляцоўку”. Гэтак жа сама паводзілі сябе і 
пастухі, гонячы статак кароў на пашу ці з пашы. 
Танцы ладзіліся пад самымі вокнамі хаты дзядзькі 
Язэпа (па-вулічнаму Борбіны), і ён ні разочку не 
паспрабаваў забараніць нам весяліцца, прычым 
часта да поўначы.

Завадатарам тых вулічных танцаў быў мой 
аднагодак Паша Туміловіч. Як і ўсе мы, стомлены 
непасільнай для яго гадоў працай, ён амаль 
штовечар прыходзіў на “танцпляцоўку”. Люба 
было назіраць, як ён танцуе вальс то з адной, то з 
другой партнёршай. Паша быў першым і ў працы. 
У 1960–1980-я гады ён лічыўся адным з перадавых 
механізатараў раёна. Меў шмат розных урадавых 
узнагарод. А вось пасля выхаду на пенсію доўга 
не давялося пажыць. Відаць, праз свае дыхальныя 
шляхі нямала прапусціў выхлапных газаў трактара 
і самаходнага камбайна.

Неяк так сталася ў тагачасным яшчэ ваенным 
жыцці, што наш калгас па забяспечанасці рабочымі 
рукамі, цяглавай сілай, сельскагаспадарчым 
інвентаром быў адным з самых моцных, прычым не 
толькі ў межах Вуздзенскага раёна. Пра гэта добра 
ведалі нават у Мінскай вобласці, таму створаную 
з хлопцаў нашага калгаса брыгаду паслалі ў канцы 
лета 1944 года ў некаторыя вёскі Капыльскага раёна. 
Сярод тых пасланцоў быў і Ігар Вус. Едучы на 
працу ў суседні раён, ён не забыўся ўзяць з сабой 
свой любімы музычны інструмент – мандаліну, на 
якой цудоўна іграў. Вечарам выходзіў на вуліцу з 
мандалінай у руках, каб весяліць мясцовую моладзь. 
Яна моцна палюбіла магільнянскага музыканта, 
і, калі ён ад’язджаў да хаты, наладзіла для яго 
запамінальныя праводзіны. Ігара Вуса, як выдатнага 
аратара, паслалі ў канцы 1944 года на злёт маладых 
перадавікоў сельскагаспадарчай вытворчасці.

Мясцовыя ўлады знайшлі “адпаведную” 
жаночаму полу працу для маёй 17-гадовай сястры 
Ліды, з тым каб і яна нешта карыснае магла 
рабіць дзеля перамогі над фашысцкай Германіяй, 
– валку стогадовых соснаў прыкладна за дзесяць 
кіламетраў ад Магільнага. Тады асноўнай 
прыладай працы на валцы лесу была звычайная 
піла з дзвюма ручкамі. Ліда і яе сяброўка 
паспяхова спраўляліся з заданнем, хаця не мелі на 
месцы працы нармальных жыллёвых умоў, дрэнна 
харчаваліся. Усе гэтыя недахопы асабліва даваліся 
ў знакі ў зімовы перыяд. І сёння стаіць уваччу, 
як я вязу з дому Лідзе абед, а яна, сагнуўшыся 
ў тры пагібелі, валіць з сяброўкай таўшчэзную 
хвою. Убачыўшы мяне, спынілі працу і адразу 
накінуліся на яду. Як мы дома з мамаю ні ўхутвалі 
ў ватоўку бульбу ў мундзірах, яна за дарогу з-за 
моцнага марозу стала зусім халоднай. Аднак гэта 
ніколькі не паўплывала на апетыт маладых дзяўчат-
лесарубаў. Другая сястра, 14-гадовая Ада, з вялікай 
ахвотай займалася разам з сяброўкамі падборам 
і адпраўкай на фронт розных патрэбных салдату 
асабістых рэчаў. Не раз сельсавецкае начальства 
дзякавала маме за такія старанні яе дачкі.

(Заканчэнне ў наступным нумары.)

Прысвячаю землякам-магілянам 
часоў вайны і нямецкай акупацыі.

Леанід ЛЫЧ, прафесар,  
доктар гістарычных навук

(Окончание. Начало на 3-й стр.)

И хотелось бы еще раз вер-
нуться к последним событиям, к 
заявлению Президиума Верховного 
Совета БССР. Не надо там искать 
чего-то плохого. Такие же заявле-
ния делали и другие республики, о 
которых я говорил. Сделано заяв-
ление суверенного Президиума, 
который сказал, что Конституция 
и законы действуют на территории 
Белорусской ССР, а какие-то вре-
менные положения, кем бы они ни 
были изданы, не действуют. В чем 
же виноваты те, кто подписался под 
этим заявлением? И тот, кто не под-
писался, пусть сейчас задним чис-
лом не слывет героем… Я прошу 
вас отпустить меня на пенсию. И 
на этой основе поставить вопрос на 
голосование.

С.С.Шушкевич (Одоевский 
избирательный округ №44, 
г.Минск). Уважаемые народные 
депутаты! Председатель Верховного 
Совета БССР Николай Иванович 
Дементей хочет покинуть свой пост 
и уйти на пенсию. Мы должны 
решить этот вопрос. Как мы будем 
голосовать? Тайно? С помощью 
электронной системы или с помо-
щью бюллетеней?

Есть два предложения. 
Предложение первое – голосовать 
тайно с помощью электронной 
системы и предложение второе – 
голосовать тайно с помощью бюл-
летеней. Кто за то, чтобы голосо-
вать тайно с помощью электронной 
системы, прошу голосовать.

Предложение голосовать тайно 
с помощью электронной системы.

Результаты голосования:
Кворум для голосования 232
Кворум для принятия решения 174
Зарегистрировано 268
Проголосовало «за» 224
Проголосовало «против» 6
Воздержалось 13
Всего проголосовало 243
Не голосовало 25
Решение принято.
Я думаю, что другое предложе-

ние нет смысла ставить на голосо-
вание.

Уважаемые народные депутаты! 
Кто за то, чтобы принять отставку 
и удовлетворить просьбу о выходе 
на пенсию народного депутата БССР, 
Председателя Верховного Совета 
БССР Дементея Николая Ивановича? 
Кто «за», прошу голосовать. Кто про-
тив? Кто воздержался?

Результаты голосования:
Кворум для голосования – 232

Кворум для принятия решения 174
Зарегистрировано 268
Проголосовало «за» 232
Проголосовало «против» 12
Воздержалось 15
Всего проголосовало 259
Не голосовало 9
Решение принято.
Дементей Н.И. Я еще раз хочу 

сказать вам всем спасибо за совмест-
ную работу. (Аплодисменты.) 
Спасибо большое вам и спасибо 
большое нашим гражданам. На 
многих участках довелось мне рабо-
тать. Хочу сказать, что меня боль-
ше окружало хороших людей, они 
меня поддерживали, учили. Я при-
знателен своим учителям: таким, 
как Петр Миронович Машеров, 
Тихон Яковлевич Киселев, Кирилл 
Трофимович Мазуров и мно-
гие другие. Спасибо жителям 
Витебской области, спасибо жите-
лям Гродненской области и спасибо 
Минску и Минской области, в кото-
рых меня знают по работе тоже. 
Спасибо вам большое.

Шушкевич С.С.  Уважаемые 
народные депутаты! Позвольте 
мне как заместителю Председателя 
Верховного Совета сказать 

несколько слов. Год назад, немно-
го даже больше, я долго думал 
над тем, согласиться ли быть пер-
вым заместителем Председателя 
Верховного Совета Дементея 
Николая Ивановича. Я был чело-
веком из другой команды и сна-
чала не желал идти в подчинение 
к Николаю Ивановичу Дементею. 
За год с небольшим я убедился, 
что имею дело с добросовестным 
человеком, с человеком, кото-
рый заботится о благосостоянии 
нашей Белоруссии. Это человек 
другой школы воспитания, чем я. 
Но я еще раз говорю, я убедил-
ся, что имею дело с добросовест-
ным человеком, и никогда за всю 
свою работу под руководством 
Николая Ивановича Дементея я 
не сделал ни одного шага, за кото-
рый мне было бы стыдно сегодня. 
Я и теперь и всегда буду, уважа-
емый Николай Иванович, отно-
ситься к Вам с глубоким уваже-
нием. Хочу сказать Вам спасибо 
за одно большое дело, которое 
Вы сделали ради Белоруссии: в 
это тяжелое время перестройки 
ни один человек в Белоруссии не 
погиб, ни один человек не был 
серьезно ранен, ни один депутат 
не был арестован или лишен депу-

татских прав, хотя все это было 
во всех соседних республиках. Я 
считаю это наибольшим Вашим 
достижением, что у нас шла пере-
стройка спокойно. Сегодняшнее 
событие может содействовать 
тому, что будет какая-то радость 
у тех людей, которые не понимают 
серьезности ситуации. Я хотел бы, 
чтобы то, что было при Вас, то, 
что ни один человек в Белоруссии 
не пострадал серьезно в это очень 
сложное время, в том числе и во 
время путча, чтобы мы сохранили 
эту добрую традицию.

И я думаю, что те силы, кото-
рые способствовали сегодняш-
нему событию, у них хватит раз-
ума, чести, таланта для того, чтобы 
правильно воспринять это явле-
ние, чтобы трудиться на пользу 
нашего народа, нашей Белоруссии. 
Позвольте, уважаемые народные 
депутаты, от вашего имени, от 
меня сказать сердечное спасибо 
народному депутату Белоруссии, 
народному депутату СССР 
Николая Ивановичу Дементею. 
Поблагодарить его за работу на 
посту Председателя и пожелать 
ему доброй работы как народному 
депутату СССР и народному депу-
тату БССР. (Аплодисменты.)».

НЕЗАБЫВАЕМОЕ

Отставка

Заседание 22-й Генеральной 
Ассамблеи ветеранов мира. 
А.Н.Новиков, Н.И. Дементей. 
Южная Корея. Сеул. 1997 г.

Каманда Марадоны губляе ачкі
Адбыліся матчы 17-га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.

Вось іх вынікі: БАТЭ (Барысаў) – “Мінск” – 2:0, “Прамень” (Мінск) – “Дынама” 
(Брэст) – 1:1, “Гомель” – “Днепр” (Магілёў) – 2:0, “Гарадзея” – “Тарпеда” (Мінск) – 0:0,  
“Іслач” (Мінскі раён) – “Дынама” (Мінск) – 0:1.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 17 14 2 1 30–10 44
Дынама (Мн) 16 11 4 1 21–7 37
Віцебск 16 10 4 2 25–10 34
Шахцёр 16 9 5 2 19–6 32
Слуцк 17 9 3 5 21–11 30
Дынама (Бр) 17 6 8 3 29–21 26
Нёман 17 7 4 6 17–21 25
Тарпеда-БелАЗ 15 7 3 5 15–11 24
Іслач 17 3 8 6 9–15 17
Гомель 17 4 4 9 9–21 16
Мінск 17 3 6 8 18–22 15
Смалявічы 16 3 5 8 13–17 14
Тарпеда 17 2 6 9 7–20 12
Гарадзея 17 2 6 9 11–22 12
Прамень 17 2 5 10 13–29 11
Днепр 17 2 5 10 9–23 11

P.S. У табліцы не ўлічаны вынікі матчаў: “Шахцёр” (Салігорск) – “Віцебск, 
“Смалявічы” – “Тарпеда-БелАЗ” (Жодзіна). 

ФУТБОЛ

Сяргей ЧАЛЫ:
«Справа перададзена  

ў пракуратуру»
Два месяцы прайшло з таго часу, як у Мінску збілі 

вядомага беларускага эканаміста.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Інцыдэнт адбыўся ў самым 
цэнтры сталіцы. Сяргей Чалы 
апынуўся ў Бальніцы хуткай 
дапамогі з разбітым тварам, зла-
маным носам і чэрапна-мазга-
вой траўмай.

Некаторыя звязвалі 
інцыдэнт з прафесійнай дзей-
насцю Чалага, але сам ён 
распавёў “Народнай Волі”, 
што, хучэй за ўсё, гэта не так.

Праз нейкі час інцыдэнт 
пракаментаваў і міністр уну-
траных спраў Ігар Шуневіч.

“Факт застаецца фак-
там – банальная п’яная бой-
ка дзвюх кампаній, – распавёў 
ён. – Злачынства ўдалося 
раскрыць па гарачых слядах, 
дзякуючы запісам з камер 
відэаназірання”.

Была распачата 
крымінальная справа, чацвя-

рых чалавек затрымалі…
“Следства закончыла-

ся, не так даўно справа была 
перададзена ў пракуратуру, 
– распавёў “Народнай Волі” 
Сяргей Чалы. – Магчыма, 
ужо праз тыдзень-два яна 
пойдзе ў суд, а ў хуткім часе 
пачнецца і сам працэс. У спра-
ве ў якасці абвінавачаных 
фігуруюць два чалавекі. Не 
ведаю дакладна, які артыкул 
ім прад’яўлены, але нешта звя-
зана з хуліганствам”.

У бальніцы Сяргею 
зрабілі аперацыю, пасля 
чаго ён працягваў лячэнне 
ў неўрапатолага і праходзіў 
курс рэабілітацыі.

“Зараз пачуваю сябе 
больш-менш нармальна”, – 
кажа эканаміст.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Шлях у Еўропу
Учора беларускія клубы даведаліся пра сваіх 

магчымых сапернікаў.
Падчас жараб’ёўкі 3-га 

раўнда кваліфікацыі Лігі 
Еўропы стала вядома, што 
пераможца пары «Дынама» 
(Мінск) – «ДАК» (Славакія) 
у наступным раўндзе згуляе з 
«Зенітам» з Сакнт-Пецярбурга.

Пераможца пары «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Лех» (Польшча) 
у наступнай стадыі згуляе 
з наймацнейшай камандай 
пары «Генк» (Бельгія) – «Фола 
Эш»(Люксембург), пераможца 
супрацьстаяння «Дынама» 
(Брэст) – «Атрамітас» (Грэцыя) 
сустрэнецца з пераможцам 

пары «Жалезнічар» (Боснія 
і Герцагавіна) – «Апалон» 
(Кіпр).

Матчы 2-й стадыі пройдуць 
26 ліпеня і 2 жніўня, а трэцяй 
стадыі – 9 і 16 жніўня.

Таксама вызначыліся і маг-
чымыя сапернікі барысаўскага 
БАТЭ і фінскага ХІКа ў 3-й 
стадыі кваліфікацыі Лігі 
чэмпіёнаў. Гэта пераможца 
пары «Карабах» (Азербайджан) 
– «Кукесі» (Албанія).

Першы матч барысаўчане 
правядуць з фінскай камандай 
25 ліпеня.
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Л  Ю С Т Э Р К А

ПУБЛІКАЦЫІ

ПРЭМ’ЕРА!

Гадоў дзесяць таму мне давялося ўдзельнічаць у пісьменніцкім сімпозіуме, што праходзіў на беразе Міжземнага мора, у Марселі. Пасяджэнні 
праходзілі нуднавата, а на марскім даляглядзе бялеў замак Іф, у якім я “пабываў” яшчэ школьнікам, дзякуючы раману Дзюма “Граф Монтэ-
Крыста”. Сагравала душу і думка пра тое, што непадалёк жылі адзін з маіх улюбёных пісьменнікаў Іван Бунін, чый род паходзіў з Беларусі, і 
мастак Марк Шагал, які ўсё жыццё маляваў свой родны Віцебск. Пасля літаратурных дыскусій я любіў завітаць у вялікую (чатырохпавярховую!) 
кнігарню, што знаходзілася побач з гатэлем. Аднаго разу зайшоў у аддзел “Мастацтва”, доўга блукаў паміж стэлажоў з шыкоўнымі альбомамі 
славутых мастакоў. Раптам на адной з вокладак кінуліся ў вочы знаёмыя віцебскія званіцы, рука машынальна пацягнулася да свайго, і я з 
трымценнем у душы доўга гартаў альбом таго самага Шагала. Там ледзь не на кожнай старонцы сустракаліся віцебскія краявіды, а з трох 
партрэтаў глядзеў Гіём Апалінэр, чый дзед быў беларускім паўстанцам… Не выходзячы з тае марсельскай кнігарні, я нібы імгненна вярнуўся ў 
Беларусь, дзе жывапісных палотнаў Шагала няма ніводнага. А маглі б быць… Нядаўна паэт Ігар Шклярэўскі падараваў мне паэтычную 
анталогію Яўгенія Еўтушэнкі “Поэт в России больше, чем поэт”. Трапіў у яе і знакаміты мастак, які быў яшчэ і выдатным паэтам. Тую анталогію і 
ў Маскве не ў кожнай кнігарні знойдзеш, не кажучы ўжо пра кнігарні мінскія. Чытаючы яе, я і даведаўся пра самую вялікую мару Марка 
Шагала. Даведайцеся ж пра яе і вы, шаноўныя чытачы “Народнай Волі”.

Міхась СКОБЛА.

Марк ШАГАЛ:
«Больше всего я хотел бы  
вернуться хоть сейчас  
в Витебск, и навсегда…»

Евгений Евтушенко:
– В 1963 году Марк Шагал 

гостеприимно принял меня 
и мою жену Галю на своей 
французской вилле, угощал 
нас витебскими драниками, 
подарил мне очарователь-
ный рисунок с надписью 
по-русски: “Для Евтушенко 
на память”, а затем ошеломил 
меня мягкой, но продуман-
ной фразой:

– Больше всего я хотел 
бы вернуться хоть сейчас в 
Витебск, и навсегда.

Жена художника тяжело 
вздохнула – видимо, слышала 
это не первый раз. Она опу-
стила глаза, не желая участво-
вать в разговоре. Дочь Ида, со 
сдержанной неодобрительно-
стью пожав плечами, начала 
убирать тарелки со стола.

– Я хочу подарить госу-
дарству все мои картины, 
принадлежащие мне... с 
одним условием: чтобы мне 
дали в Витебске домик, где 
я мог бы жить и спокойно 
умереть, – настойчиво про-
должал Шагал.

– Но разве вы не знаете, 
что сейчас у нас проис ходит 
с живописью? Ваши карти-
ны никто не выставит... – не 
выдержал я.

– Ну и что?.. Не выставят 
сейчас, выставят потом, – не 
сдавался Шагал. – Пусть даже 
после моей смерти. Но мои 
картины должны быть имен-
но там, в Витебске. И умереть 
я должен там.

– Но ваш Витебск теперь 
совсем другой. Вы его не 
узнаете, – старался я убедить 
Шагала в бессмысленности 
такого поворота его судьбы, 
который мог оказаться тра-
гическим, когда из всемирно 
знаменитого художника он 
стал бы на родине никем и на 
него показывали бы пальца-
ми издали, на всякий случай 
не приближаясь. 

– Нет, я узнал бы мой 
Витебск, и Витебск меня бы 
узнал, – упорствовал Шагал.

Именно к Витебску он 
обратился в 1944 году в сти-
хах на идише через океан 
из Америки, чувствуя боль 
родного города, корчащего-
ся в огне: “Давно уже, мой 
любимый город, я тебя не 
видел, не слышал, не разго-
варивал с твоими облака-
ми, не опирался на твои 
заборы... Я не жил с тобой, 
но не было моей картины, 
которая не дышала бы тво-
им духом и отражением. Я 
смотрю, мой город, на тебя 
издалека, как моя мать на 
меня смотрела из дверей, 
когда я уходил. На твоих 
улицах враг. Мало ему было 
твоих изображений на моих 
картинах, которые он гро-
мил везде. Он пришел сжечь 
мой настоящий дом и мой 
настоящий город”.

Я лихорадочно думал 
о том, как вернуть Шагалу 
Витебск, а Витебску Шагала, 
но внутри меня все еще 
звучали недавние нападки 
Хрущева на художников в 
Доме приемов на Ленинских 
горах. Мне удалось выехать 

в Европу после перебранки 
с тем же Хрущевым лишь 
благодаря его импульсивной 
отходчивости. Я попытался 
уговорить Шагала отложить 
мысль о возвращении, да 
еще в такое неблагоприят-
ное время. Но он не сдавал-
ся. Его ничто не пугало.

– Витебск... – повторял 
он. – Витебск... Я хочу поды-
шать витебским воздухом... 
Как это сделать?

– Единственный выход 
– обратиться к Хрущеву, – 
сказал я, поняв, что отго-
варивать Шагала беспо-
лезно, а значит, надо ему 
помочь. Я был всегда идеа-
листом и помню, что у меня 
даже заискрилась мысль: а 
вдруг обращение Шагала 
по-человечески тронет 
Хрущева, и возращение это-
го великого художника на 
родину изменит отношение 
государства к искусству, 
поможет наконец-то нау-
чить нас терпимости к раз-
нообразию стилей. 

– Хорошо, Марк 
Захарович, – сказал я. – Я 
передам ваше пись мо 
Хрущеву.

Шагал обнял меня и ушел 
в другую комнату. Вава, жена 
Шагала, и дочь Ида скептиче-
ски переглянулись.

Он появился через пол-
часа, держа в руках одну 
из лучших книг с репро-
дукциями своих картин. 
На развороте было напи-
сано: “Дорогому Никите 
Сергеевичу Хрущеву с любо-
вью к небу и нашей Родине. 
Марк Шагал”. Я заподозрил 
ошибку: несколько стран-
ное “с любовью к небу” по 
фрейдовской теории обмол-
вок само собой написалось 
вместо “с любовью к нему”.

– Вы, наверно, ошиблись, 
Марк Захарович... – заметил 
я. – Здесь, видимо, нужно “м”, 
а не “б”...

– Да-да, вы правы, – ска-
зал Шагал, исправляя букву, 
что, впрочем, осталось замет-
ным.

Хотя я был тогда идеали-
стом гораздо большим, чем 
сейчас, но понимал и тогда, 
что идеалистические замыс-
лы, становящиеся политикой, 
увы, не могут быть осущест-
влены без помощи полити-
ков. Через корреспондента 
газеты “Юманите”, сопрово-
ждавшего меня в той поездке, 
я запросил срочного свида-
ния с генсеком французской 
компартии Морисом Торезом 
по очень важному и неотлож-
ному делу. Хотя компартия 
Франции вовсе не находилась 
на нелегальном положении, 
наше свидание было обстав-
лено в духе подпольного 
Сопротивления: несколько 
раз меня пересаживали из 
одной зашторенной машины 
в другую, пока мы не ока-
зались у  ворот, перед кото-
рыми стояли два автоматчи-
ка в камуфляжных куртках. 
Своего корреспондента даль-
ше не пустили, и я одино-
ко зашагал через двор. Тут 
мне навстречу вышел высо-
кий широкоплечий человек с 
лысоватой маленькой, не по 
росту, головой и с гигант-
ским черным догом, агрес-
сивно рву щимся с поводка. 
Однако рука вождя француз-
ских коммунистов была хоть 
и ласкова, а тверда. 

Он пригласил меня в свой 
довольно буржуазный по 
обстановке дом, и я за чашеч-
кой кофе изложил цель сво-
его визита: было бы хорошо, 
если бы Морис Торез, обра-

тившись в наше политбюро, 
пись менно поддержал прось-
бу Марка Шагала вернуть ему 
советское гражданство, что-
бы он мог навсегда поселить-
ся в родном Витебске.

Я вскользь добавил, что, 
как мне кажется, это было 
бы в интересах французской 
компартии, и то варищ Торез 
заметно оживился, сказав, 
что он непременно напишет 
на днях такое письмо.

Однако я объяснил, что 
лучше отдать это письмо 
мне, потому что я смогу вру-
чить его непосредственно 
Никите Сергеевичу вместе с 
подарком Шагала. Мой собе-
седник подумал и согласил-
ся. Письмо доставили мне в 
гостиницу через день, и там 
было вполне позитивное 
заключение о полезности 
возвращения Марка Шагала 
и для престижа СССР, и для 
международного коммуни-
стического движения.

Примерно такое же 
письмо мне дал посол 
СССР во Франции Сергей 
Александрович Виноградов, 
уточнив, что вообще-то 
подобные письма лучше 
на правлять диппочтой, но уж 
так и быть, он сделает исклю-
чение.

– Хотя, – добавил посол, 
посмеиваясь, – мне еще 
может нагореть за это.

И как в воду глядел!
В московском аэропорту 

меня встретила жена, вер-
нувшаяся домой раньше. И 
хотя трусихой она не была, 
но заметно волновалась.

– За тобой прислали 
машину из ЦК, от Лебедева.

Владимир Семенович 
Лебедев был помощником 
Хрущева, и именно он, надо 
отдать ему должное, помог 

мне напечатать в “Правде” 
стихотворение “Наследники 
Сталина”. Но сейчас он был 
мрачен, как туча: времена 
стремительно менялись.

– Ну вы сделали нам пода-
рочек: напечатали без спросу 
автобиографию во Франции, 
а мы тут расхлебывай... 
Голову потеряли. Забыли, где 
живете! А это что у вас в 
руках?

– Книга. Художника 
Марка Шагала. Всемирно 
известного.

– Не знаю. Не слыхал о 
таком. Эмигрант, что ли?

– Да, но не политический. 
С надписью для Никиты 
Сергеевича. Он вернуть-
ся хочет. В родной Витебск. 
Вместе со своими картинами.

Лебедев взял книгу, поли-
стал:

– А что это тут сплошные 
евреи, и все в лохмотьях?..

– Они же дореволюцион-
ные... За чертой оседлости... 
Если выставить эти портреты 
и сопоставить с современ-
ностью, то ясно будет, какие 
произошли перемены.

– Ну, это еще неизвест-
но, что именно станет ясно... 
– пробурчал Лебедев. Он 
явно был не в духе. И вдруг 
его палец замер на одной из 
репродукций:

– А что они тут под 
потолком делают?

– Целуются, Владимир 
Семеныч...

– Евреи, да еще и лета-
ют... Не буду я эту книгу 
Никите Сергеичу совать. Вы 
что, рехнулись там, в своих 
Франциях?

– А вот у меня письмо 
Мориса Тореза в поддержку 
возвращения Шагала.

– У нас деньги тянет, а 
еще нас и учит!..

– А вот и письмо посла 
нашего Виноградова, тоже в 
поддержку.

– А ему вообще пора 
домой... Заберите-ка вы эту 
книжку от греха подальше и 
спрячьте. Не буду я Никиту 
Сергеича раздражать. Потом 
еще спасибо скажете.

Единственное, о чем я 
жалею, что не забрал тогда 
эту книгу. Потом меня оста-
новил как-то в мосфиль-
мовском коридоре Михаил 
Ильич Ромм:

– Вы знаете, Женя, книга с 
автографом Шагала, которую 
вы привезли Хрущеву, оказа-
лась у меня в руках. Сейчас 
спешу, надо поговорить...

Но мы с ним так и не 
поговорили – он вскоре умер. 
У кого сейчас эта книга?

(Из книги Евгения 
Евтушенко «Поэт в России 
больше, чем поэт». Москва, 
2014.)

Марк ШАГАЛ
ДА ВЫСОКАЙ 
БРАМЫ
Толькі тая краіна мая,
што жыць у душы маёй не 
перастае,
як свой, без віз 
адпаведных,
я ўваходжу ў яе.

Яна бачыць мяне ў бядзе, 
у адчаі, ў галечы, 
яна мяне спаць кладзе 
і духмяным каменем 
мае акрывае плечы.

Ува мне зялёныя цвітуць 
сады. 
Кветкі выдуманыя, 
ўбачаныя ў сне. 
Ува мне мае вуліцы, 
цягнучыся, крывуляцца, 
толькі дамоў не ўбачыш 
на іх, 
яны руінамі сталі 
гадоў малечых маіх.

Жыхары ў паветры 
блукаюць, 
як прыбышы,
яны жытла шукаюць, 
яны жывуць у маёй душы.
Вось чаму, калі сонца 
ледзь усміхнецца,
зрэдчас усмешкай мае 
засвецяцца вочы 
альбо я плачу,
як лёгкі дожджык уночы.

Я помню час,
калі меў я дзве галавы...
Гэта было якраз,
калі абедзве галовы
ахіналіся ў вэлюм кахання,
і зніклі галовы, як хмель 
вясновы,
як водар ружы, дазвання.

Цяпер мне здаецца, 
калі я назад скірую хаду, 
я ўсё роўна ўперад пайду, 
у напрамку высокай 
брамы, 
пад якой за разбуранымі 
сценамі храмы, 
дзе начуюць адны 
зламаныя бліскавіцы 
і адгрымелыя перуны.

Пераклад з ідыш  
Рыгора БАРАДУЛІНА.

Расійскі рэжысёр паставіла  
«Жоўты пясочак» Васіля 

Быкава
Новы сезон Магілёўскі абласны драматычны тэатр 

адкрые прэм’ерай спектакля паводле апавядання Васіля 
Быкава «Жоўты пясочак». Паказы пройдуць 14, 15 і 16 
верасня на малой сцэне тэатра. Пастаноўку ажыццявіла 
малады рэжысёр Каміля Хусаінава, жанр вызначаны як 

«плач для шасці галасоў у 1-й дзеі». 

Дзея адбываецца ў 
Беларусі ў 1930-я гады, у раз-
гар рэпрэсій. Героі – вельмі 
розныя людзі: партыец-
бальшавік з рабочых, селянін, 
паэт, крымінальнік, былы 
белагвардзеец, чэкіст. Іх 
вязуць на машыне ад тур-
мы НКУС у хваёвы лясо-
чак, каб там расстраляць. 
Ці пашчасціць смяротнікам 
уратавацца, ці будуць яны 
супраціўляцца сістэме або 
пакорліва пойдуць на ўбой? 

“Трагедыя, расказаная 
Васілём Быкавым, – прыклад 
з тысяч, мільёнаў падобных 
крывавых гісторый, – гаво-
раць у тэатры. – Што ста-
ла іх прычынай, як выправіць 
памылкі мінулага і не дапусціць 
паўтарэння катастрофы? 
Нехта запытаецца: навошта 
варушыць старое? Усё проста: 
каб “людзьмі звацца”.

Каміля Хусаінава – сту-
дэнтка Расійскага дзяржаўнага 
інстытута сцэнічных 
мастацтваў (Санкт-Пецярбург). 
Яна нарадзілася ў Казахстане ў 
1987 годзе, з 1988 года жыла ў 
Мінску. У 2010–2012 гг. вучы-
лася ў Беларускай дзяржаўнай 
акадэміі мастацтваў па 
спецыяльнасці «Рэжысура дра-
матычнага тэатра» (майстэрня 
В. Катавіцкага), у 2012–2015 гг. 
– на курсе Валерыя Анісенкі. З 
2015 г. – студэнтка Расійскага 
дзяржаўнага інстытута 
сцэнічных мастацтваў 
(г.Санкт-Пецярбург), спецы-
яльнасць – «Рэжысура драма-
тычнага тэатра» (майстэрня 
Г.Р.Трасцянецкага). 

Працавала памочнікам 
рэжысёра ў Беларускім неза-

лежным «Тэатры Ч». У сакавіку 
гэтага года Каміля разам з 
артыстамі Магілёўскага дра-
матычнага тэатра ствары-
ла эскіз спектакля ў рамках 
Майстэрні маладой рэжысу-
ры Міжнароднага маладзёж-
нага тэатральнага форуму 
“М.@rt.кантакт”. Эскіз быў 
прыхільна прыняты гледачамі, 
заслужыў пазітыўную ацэнку 
экспертаў; кіраўніцтва тэатра 
запрасіла маладую рэжысёрку 
працягнуць пачатую працу і 
паставіць у наступным сезо-
не паўнавартасны спектакль у 
камернай прасторы.

Дарэчы, гэта трэцяя 
пастаноўка паводле твораў 
Васіля Быкава ў Магілёўскім 
абласным драматычным тэа-
тры. У 1972 годзе тут выйшаў 
спектакль «Сотнікаў», яго 
паказалі 14 разоў. У 2009 год-
зе рэжысёр Віктар Куржалаў 
паставіў баладу «... и Вера» 
паводле рамана «Кар’ер», 
спектакль быў паказаны 17 
разоў і зараз не ідзе.

Ролі ў спектаклі па 
аповесці Быкава выконваюць 
лаўрэат Нацыянальнай тэа-
тральнай прэміі Іван Трус, 
Павел Зароўскі, Андрэй 
Корзан, Чэслаў Вількін, 
Аляксандр Куляшоў, Данііл 
Самкнулаў, Максім Чарнюк, 
Ірына Дунчанка, Анжаліка 
Барчан, Юлія Ладзік.

Білеты ўжо цяпер можна 
набыць у касе тэатра, кошт 
недарагі – 7 рублёў 50 капеек і 
6 рублёў 50 капеек.

Дарэчы, спектакль 
“Жоўты пясочак” будзе мець 
узроставае абмежаванне 16+.

Аліна ВЕТРАВА.

Да сустрэчы ў 
Ракуцёўшчыне!

29 ліпеня ў вёсцы Ракуцёўшчына Маладзечанскага раёна 
адбудзецца свята паэзіі і песні “Ракуцёўскае лета-2018”, 

прысвечанае памяці Максіма Багдановіча. 

ПАМЯЦЬ

107 год таму паэт, які жыў 
тады ў далёкім Яраслаўлі, 
наведаў Беларусь  – Вільню і 
Ракуцёўшчыну.  Запрасілі яго 
на радзіму браты Іван і Антон 
Луцкевічы.  У фальварку іх 
дзядзькі Ракуцёўшчына будучы 
класік беларускай літаратуры 
і правёў два цудоўныя летнія 
месяцы. Менавіта там нара-
джаліся творы, якія пазней 
увайшлі ў знакаміты зборнік 
“Вянок”. Таму невыпадкова 
ў адноўленым фальварку 
штогод Літаратурны музей 
М. Багдановіча і збірае 

грамаду на традыцыйнае 
“Ракуцёўскае лета”. Свята 
распачнецца ў 11.00 гадзін з 
прывітальнай імпрэзы каля 
памятных камянёў. Далей 
у праграме – знаёмства 
з музеем і літаратурна-
музычная імпрэза “У родным 
краі”,  батлейка, традыцыйныя 
гульні, квэст, бард-сядзібнік. 
У Ракуцёўшчыну можна 
дабрацца на электрыч-
цы Мінск–Маладзечна (да 
станцыі Уша) ці маршруткай 
(да вёскі Краснае). 

Міхась ЗАГОРСКІ.

Дзе можна купіць дазіметр?
“Больш за трыццаць гадоў мінула пасля Чарнобыльскай 

трагедыі. Але ж, вядома, наступствы яе не паўсюль зніклі. І, 
адпраўляючыся ў лес па грыбы, я хацела б мець дазіметр. Дзе 
яго можна купіць?”

Алена КІРЫЕНКА, Гродна.

ПЫТАННЕ–АДКАЗ

Не трэба блытаць 
дазіметр і радыяметр, – тлу-
мачыць экалагічны партал 
greenbelarus.info. – Нярэдка іх 
выкарыстоўваюць як сінонімы, 
але на самай справе дазіметр 
паказвае назапашаную дозу 
іанізуючага выпраменьвання, 
а радыяметр – магутнасць 
дозы ў канкрэтны момант у 
канкрэтнай кропцы вымярэн-
ня. У Беларусі добра вядомы 
тры вытворцы дазіметраў: 
ТАА “Полимастер”, навуко-
ва-вытворчае ўнітарнае прад-
прыемства “Atomtex” і ААT 
“Амкадор-Белвар”.

На сайтах гэтых 
прадпрыемстваў ёсць кан-
такты магазінаў, дзе можна 
атрымаць усю неабходную 
інфармацыю па кошце і функ-
цыянальных здольнасцях 
дазіметраў і купіць неабходны 
тавар. Але спецыялісты адзна-
чаюць, што “вельмі добрыя 
водгукі пакупнікі пакідаюць 
аб прадукцыі “Полимастера”.

“У цэлым, аналізуючы 
розныя тэсты бытавых 

“дазіметраў”, кідаецца ў 
вочы высокая пагрэшнасць 
большасці мадэляў, – піша 
экалагічны партал. – Нярэдка 
яны паказваюць фон у паўтара 
раза вышэйшы звычайнага 
ўзроўню. Сюды можна таксама 
дадаць нізкую адчувальнасць і 
хуткасць “спрацоўвання”.  На 
практыцы гэта азначае, што 
ў кожнай кропцы вымяраемай 
прасторы дазіметр неабходна 
трымаць дастаткова доўга, 
каб убачыць змены ўзроўню, 
альбо пераканацца, што 
змяненняў няма. Таму варта 
канстатаваць, што большая 
частка недарагіх дазіметраў 
– гэта простыя індыкатары, 
якія могуць паказваць узро-
вень радыяцыі недакладна. 
Акрамя таго, запомніце – 
ніякім бытавым дазіметрам 
немагчыма вымераць узро-
вень радыеактыўнасці ў пра-
дуктах харчавання! Для 
такой праверкі патрэбны 
спецыяльныя апараты, якія 
выкарыстоўваюцца ў адпавед-
ных лабараторыях”.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна 
пакідае права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, 
рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец
ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 

студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпры
емства «Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 
79. Падпiса на ў друк 23.07.2018 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 535 экз. За каз № 2607.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ ШАХМАТЫ
Фінальны ўдар

Прапануем чытачам 
мініяцюру вядомага кобрынскага 
шахматыста і трэнера Сцяпана 
Іосіфавіча Давыдзюка (гл. 
дыяграму).

Белыя: Крс3, Фd1, Cc1 (3).
Чорныя: Кра2, Сb1, Ka1, пa3 (4).
Мат у 2 хады. 
Дасылайце рашэнні на адрас 

рэдакцыі (220030, г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) або на элек-
тронны адрас: vadim_ne67@mail.ru.

Мемарыял Віктара Купрэйчыка
Ён адбыўся ў Мінску. Вялікую цікавасць выклікаў 

турнір па хуткіх шахматах сярод паплечнікаў і канкурэнтаў 
В.Купрэйчыка на ўсесаюзнай і міжнароднай арэнах. Сярод 
13 удзельнікаў з Беларусі, Расіі, Украіны і Арменіі – 8 
гросмайстраў, 3 міжнародныя майстры, 1 майстар спорту 
і 1 кандыдат у майстры. Юрый Балашоў (Расія), Рафаэл 
Ваганян (Арменія) і Уладзімір Тукмакоў (Украіна) былі 
прызёрамі чэмпіянатаў СССР, алімпійскімі чэмпіёнамі, 
гулялі ў спаборніцтвах прэтэндэнтаў на сусветную карону. 
Нухім Рашкоўскі і Валерый Чэхаў – экс-чэмпіёны Расіі, 
а Чэхаў – яшчэ і экс-чэмпіён свету сярод юнакоў. Яўген 
Свешнікаў – славуты шахматны тэарэтык… З гасцямі на 
роўных змагаліся беларускія шахматысты адпаведнага 
ўзросту. 

Яўген Мачалаў – Юрый Балашоў. 1.d4 e6 2.g3 c5 3.Кf3 
Кf6 4.Сg2 cd 5.0-0 d5 6.К:d4 e5 7.Кb3 Кc6 8.Сg5 Сe6 9.Кc3 
d4 10.Кe4 Сe7 11.С:f6 С:f6 12.Кbc5 Сc8 13.К:f6+ Ф:f6 14.c3 
0-0 15.cd ed 16.Лc1 Лd8 17.Фa4 a6 18.К:b7 С:b7 19.С:c6 Лab8 
20.b3 g6 21.С:b7 Л:b7 22.Лc6 Фe7 23.Фc4 a5 24.Лc1 Лb4 
25.Фd3 a4 26.Лc7 Фf6 27.Л1c4 Л:c4 28.Л:c4 ab 29.ab h5 30.h4 
Фe6 31.b4 Лe8 32.Л:d4 Ф:e2 33.Ф:e2 Л:e2 34.Крg2 Лb2 35.Крf3 
Крf8 36.Крe3 Крe7 37.Лf4 f6 38.Крd3 g5 39.Крc3 Лe2 40.hg fg 
41.Лf5 h4 42.Л:g5 Л:f2 43.gh Лf3+ 44.Крc4 Лf4+ 45.Крc5 Л:h4 
46.Лd5, 1:0.

Рафаэл Ваганян – Валерый Смірноў. 1.Кf3 c5 2.c4 Кc6 
3.Кc3 g6 4.e3 d6 5.d4 Сg7 6.Сe2 Кf6 7.d5 Кa5 8.e4 0-0 9.0-0 
Сg4 10.Кe1 С:e2 11.Ф:e2 a6 12.Лb1 e6 13.Сg5 h6 14.Сh4 ed 
15.ed Фe8 16.Фd3 b5 17.cb c4 18.Фf3 Кd7 19.ba f5 20.Кc2 
g5 21.Лfe1 Кe5 22.Фh3 Фh5 23.Кd4 gh 24.Кe6 Лf7 25.b4 cb3 
26.ab Л:a6 27.Лa1 Кf3+ 28.gf С:c3 29.Лec1 С:a1 30.Л:a1 Лaa7 
31.Крh1 Крh7 32.Лb1 Лab7 33.Кd8 Л:b3 34.Лg1 Лg7, 0:1.

Выйграў турнір Уладзімір Тукмакоў, які зараз, дарэ-
чы, трэніруе беларускую зборную. Украінскі гросмайстар 
прайграў В.Чэхаву, але пасля трох перамог запар на фінішы 
зраўняўся з ім і па дадатковых паказчыках атрымаў галоўны 
прыз. Трэці быў Н.Рашкоўскі, далей ідуць Я.Свешнікаў, 
беларускія гросмайстры Вячаслаў Дыдышка і Андрэй 
Кавалёў. Ю.Балашоў фінішаваў сёмы, Р.Ваганян – дзявяты.

У рамках Мемарыяла прайшоў і адкрыты турнір па 
хуткіх шахматах: 101 удзельнік з 9 краін (55 з Беларусі, 
29 з Расіі), у тым ліку 12 гросмайстраў, 10 міжнародных 
майстроў, 9 майстроў ФІДЭ. Тры першыя месцы занялі 
гросмайстры Рауф Мамедаў (Азербайджан), Антон Корабаў 
(Украіна) і Дзмітрый Андрэйкін (Расія). З беларусаў леп-
шы вынік у Аляксея Фёдарава (4-е месца), Уладзіслава 
Кавалёва (6-е), Аляксея Аляксандрава (7-е). Сярод юнакоў 
да 18 гадоў першы – Вячаслаў Зарубіцкі, другі – Міхаіл 
Нікіценка, сярод дзяўчат другое месца ў Вольгі Бадэлька. 
Прыз старэйшаму ўдзельніку атрымаў таксама беларус – 
Валянцін Каштальян…

Гулялі кадэты…
У Мінску прайшоў і другі чэмпіянат свету па бліцы і 

хуткіх шахматах сярод кадэтаў (хлопчыкаў і дзяўчынак 
да 8, 10 і 12 гадоў). За ўзнагароды змагаліся 748 юных 
шахматыстаў з 27 краін. Ва Узбекістана – 5 залатых і 4 сярэ-
браныя медалі, у Расіі – 2 залатыя, 3 сярэбраныя і 6 брон-
завых. Далей ідуць Украіна (2+2+2), Іран (1+2+0), Беларусь 
(1+0+2), Інданэзія (1 залаты), Польшча (1 сярэбраны), 
В’етнам і Казахстан (па 1 бронзавым). У Беларусі “золата” 
заваявала Каця Зубкоўская ў бліцы да 8 гадоў, “бронзу” – 
Арцём Стрыбук (у хуткіх шахматах) і Міхаіл Спіжарны (у 
бліцы) да 12 гадоў. Дарэчы, летась Беларусь мела 6 медалёў.

…і аматары
У сталіцы Беларусі адбыўся трэці міжнародны турнір 

аматараў (з 96 удзельнікаў ніхто не меў звання гросмайстра 
сярод мужчын): 1. Звіад Січынава (Расія); 2. Артур Гарагазян 
(Арменія); 3. Руслан Яндарбіеў (Расія). З беларусаў лепшыя 
Валянцін Ежаль (11-е месца) і Дзмітрый Навіцкі (12-е). 
У бліцы (46 удзельнікаў) прызёрамі сталі Яўген Ермалаеў 
(Расія), Віктар Янаў (Украіна) і Максім Царук (Беларусь).

Праверце адказы
Задача М.Неймана ад 26 чэрвеня рашаецца: 1.Фа3. У 

задачы Э.Халідэя рашае: 1.Кgf5 Крf4 2.Ксе6+ Крg4 3.Кfg5 
Крh5 4.Кdf6х Першымі правільна адказалі Ігар Ананіч, 
Васіль Жуковіч, Ігар Гулік. На шэраг папярэдніх задач 
адказы даслалі Ігар Гулік, Уладзімір Панько, Мікалай 
Шклярэўскі, Сяргей Цяльпук. 

Вадзім ЖЫЛКО.

Илона Геращенко  
вышла замуж
И сменила фамилию.

Мікалай КАЗЕКА:
«Крыўдна, калі 

таленавітыя 
з’язджаюць»

Спартсмены з Беларусі, 
якія будуць пераходзіць у 
іншыя зборныя, цяпер павінны 
вярнуць грошы за сваю 
падрыхтоўку.

Савет міністраў Беларусі 
зацвердзіў палажэнне аб парад-
ку кампенсавання сродкаў, 
выдаткаваных на спартыўную 
падрыхтоўку.

Для спартсмена, які мае 
спартыўнае званне «майстар 
спорту Беларусі міжнароднага 
класа», памер кампенсацыі 
складзе 400 базавых велічынь, 
або 9800 рублёў (цяпер базавая 
велічыня складае 24,5 рубля), 
спартыўны разрад кандыдата 
ў майстры спорту ў гульнявых 
відах спорту, спартыўнае званне 
майстра спорту ў іншых відах 
спорту – 350 базавых велічынь 
(8575 рублёў), пры адсутнасці ў 
спартсмена спартыўнага звання 
ці спартыўнага разраду – 100 
базавых велічынь (2450 рублёў).

– Мяркую, што гэта 
правільна, калі спартсмен 
вымушаны будзе заплаціць 
за пераход у іншую збор-
ную, – распавёў “Народнай 
Волі” галоўны трэнер збор-
най Беларусі па фрыстайле 
Мікалай Казека. – Чалавек 
атрымлівае ў краіне бясплат-
ную адукацыю і кваліфікацыю, 
праходзіць вучобу ў 
вучылішчы алімпійскага 
рэзерву… Таму ёсць сэнс у 
тым, каб дзяржава мела хоць 
нейкую кампенсацыю. Хаця не 
выключаю, што тут маюцца 
таксама свае нюансы, але дэта-
лёва з вышэйзгаданым даку-
ментам я пакуль не знаёміўся.

– Спартыўная міграцыя ў 
фрыстайле – звычайная спра-
ва?

– Не сказаў бы, што з’ява 
набыла масавы характар, але 
фрыстайлісты і на самай справе  
нярэдка змяняюць спартыўнае 
грамадзянства. Напрыклад, 
былыя фрыстайлісты зборнай 
Беларусі Асоль Слівец і яе брат 
Цімафей перайшлі ў расійскую 
каманду. Наша алімпійская 
чэмпіёнка Ала Цупер прыехала 
ў Беларусь з Украіны, пры гэтым 
яна ўжо там выступала за нацы-
янальную зборную. Яшчэ адзін 
беларускі алімпійскі чэмпіён Антон 
Кушнір – таксама ўкраінец, хаця 
прыехаў сюды ў юнацкім узрос-
це. Таму, як бачым, спартыўная 
міграцыя – ёсць. Хаця вельмі 
крыўдна, калі з’язджаюць мала-
дыя і таленавітыя.

Алесь СІВЫ.

З НАГОДЫ

Свадьба состоялась 19 июля.
«Это был прекрасный день! 

Первый день нашей официальной 
семьи! Теперь я – Илона Новицкая! 
– сообщила бизнес-леди, основатель 
и директор международного образо-
вательного клуба «Global Child». – С 
каждым днем все больше прирастаю 
к этой фамилии. Чувствую, что она 
– моя! Наша фамилия. Наша семья».

Илона и ее нынешний муж 
Андрей вместе уже почти семь лет.

«Столько всего пройдено вместе, 
столько пережито… – рассказывает 
Илона. – Но всегда – с любовью, с 
уважением, с глубоким пониманием 
друг друга. И правом быть самими 
собой.

Помню, когда отец моей дочери 
не вернул мне Милашу и я оста-
лась в Минске, мой любимый был в 
недоумении – как и любой нормаль-
ный мужчина на его месте: и как мы 
будем жить на два города?!

На всю жизнь запомнила свою 
природную, инстинктивную мате-
ринскую реакцию: «Если ты поста-
вишь меня перед выбором, то ты 
же понимаешь, кого я выберу...» 
Несколько лет видя наши с Милашей 
отношения каждый день, он знал, что 
за дочерью я пойду на край света… 
И ни разу за все годы моих мучений 
без Милаши, вечных переездов меж-
ду Москвой и Минском, перед выбо-
ром меня не поставил. Наоборот, 
всегда был и остается надежным 
тылом. Поддерживает меня в моей 
материнской любви, наслаждается 

моей женской эмоциональностью, 
восхищается моим умом и красотой, 
подставляет свое мужское плечо и 
просто любит. Такую. Разную.

Мне есть с чем сравнить. Тогда 
на седьмом году жизни был развод. 
Теперь – переход на новый уровень.

Как-то поймала себя на мысли, 
которая стала для меня формулой, 
по которой можно определить, твое 
это или не твое, те отношения или не 
те. Вот она: «С не твоим человеком 
с каждым годом все хуже и хуже. С 
ТВОИМ – с каждым годом все лучше 
и лучше».

Время все показывает.
Седьмой год вместе... И идем 

дальше!»
Напомним, что первый муж 

Илоны бизнесмен и председатель 
Федерации стендовой стрельбы 
Андрей Геращенко сейчас женат на 
телеведущей Люции Лущик. Они 
вместе воспитывают дочь Илоны и 
Андрея Милану. Все эти годы Илона 
Геращенко прилагает немало усилий 
для того, чтобы регулярно видеться 
с дочерью, которая по решению суда 
живет с отцом. Однако увы – диалог 
между бывшими супругами затруд-

нен. У каждого из них своя правда.
Около месяца назад Андрей 

Геращенко в интервью tut.by сказал: 
«Бывшая жена, когда родила ребен-
ка, вдруг решила, что будет зани-
маться бизнесом и вести светский 
образ жизни. Она не уделяла внима-
ния дочке, у нас на этой почве были 
скандалы, разлады и прочее. С чего 
эта ситуация началась: я узнал об 
измене. Когда она поняла, что мне 
все известно, оставила мне дочку 
и уехала налаживать новую жизнь. 
Через четыре месяца я подал на раз-
вод. Мы подписали соглашение, по 
которому воспитывали ребенка 50 
на 50, у меня три недели ребенок, у 
нее – три недели. Так длилось два 
года, а потом, когда я познакомился 
с Люцией, бывшая жена забрала дочь 
в очередной раз, уехала в Москву и 
спрятала ее там – вот просто бук-
вально спрятала!

Судебные тяжбы начались с пода-
чи бывшей жены: она потребовала, 
чтобы суд запретил мне общение с 
ребенком до 10 лет. После этого мое 
терпение лопнуло, и я передал дело 
адвокатам. Они быстро установили, 
что бывшая жена часто оставляла 

дочку одну у чужих людей в Москве, 
когда сама приезжала в Минск или 
была в поездках за границей, – в суде 
мы предоставили доказательства.

Я сам попросил провести полную 
судебно-психиатрическую эксперти-
зу. Собралось, если я не ошибаюсь, 8 
или 9 психологов и психотерапевтов, 
нас всех обследовали – меня, ребенка 
и бывшую жену. Заключение свиде-
тельствовало о том, что у матери 
с дочерью нет близких отношений, 
ребенок не хочет жить с ней, а у меня 
с дочкой близкие и доверительные 
отношения. Заключение эксперти-
зы было настолько категоричным, 
что Верховный суд оставил решение 
суда низшей инстанции в силе – доч-
ка осталась со мной. Бывшая жена 
иногда приходит в школу, 5 минут 
постоит и уходит, дочь с ней не 
общается».

Илона Геращенко прокомменти-
ровала эти слова так: «Мне больно 
после нескольких лет избегания любо-
го контакта и связи узнавать из 
публичной статьи, ЧТО отец моей 
дочери думает о матери Милаши. 
Ведь это то, что слышит обо мне 
она. Если папа, с которым она живет 
и от которого зависит, так отно-
сится к маме, то какие у малышки 
варианты относиться к маме иначе? 
Вариантов нет. Образ мамы чет-
ко описан и в интервью, и в голове 
Милаши.

Мне грустно видеть, что даже 
спустя много лет человек держит 
обиду. И это обида не отца ребенка, 
а – бывшего мужа. Очевидно, что 
именно это не дает сил спокойно 
общаться со мной, отвечать на мои 
звонки и сообщения, а тем более ини-
циировать диалог самому. Для оби-
женного человека я не мать доче-
ри, а его бывшая жена. Отношения 
А.Геращенко со мной явно важнее, 
чем отношения ребенка со мной. 
Таков приоритет…

Почему в заявлении на развод 
А.Геращенко написал «брак распался 
по моей вине», а в отчете судмедэкс-
пертизы упустил важное заключе-
ние о том, что оба родителя могут 
и должны воспитывать нашу дочь? 
Пусть эти и другие «несовпадения» 
останутся на совести автора…»

«Дочь всегда в моем сердце», – 
говорит Илона.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

С кем играет «Динамо»?
В скором времени стартует очередной чемпионат Континентальной хоккейной лиги сезона 2018/2019 – одиннадцатый по счету.

            от боли в суставах,  
при радикулите, артрозе и артритах
«СУСТАРАД» – натуральный, целебный, органический крем 

интенсивного глубоко проникающего действия на основе клеток 
пантов алтайского марала. Также в состав крема входят млечные 
соки алтайских лечебных растений. Состав подобран так, что его 
ингредиенты усиливают действие друг друга, а в результате полу
чается хороший лечебный и болеуспокаивающий эффект.

Большим достоинством крема «СУСТАРАД» является его 
быстрое действие. Регулярное применение (1 раз утром и 1 раз вече
ром) «СУСТАРАДА» в течение одногополутора месяцев обычно при
водит к полному исчезновению болей в суставах и их оздоровлению. 
Одной банки достаточно на полторадва месяца. Сейчас много рабо
ты на дачных участках. «СУСТАРАД» снимет последствия нагрузок 
с вашей опорнодвигательной системы, позвоночника, суставов рук.

«СУСТАРАД» можно купить в магазине «Мир здоровья» по 
адресу: ул.Козлова, 8. Тел. (017) 337-35-17.

По Беларуси крем «СУСТАРАД» можно заказать наложенным 
платежом по тел.: 

8029 234 43 73 МТС, 8029 325-71-70 Vel.
Сертификат соответствия № РОСС RU. 0001.511656. до 31.10.2020. ТС. № RUДRU. АЕ 96. В. 01459 
до 22.06.2018. ИП Зильбург Г.В. УНП 191018046.

КРЕМ 
«СУСТАРАД»

Прыёмная: тэл./факс  
(017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  http://www.nv-online.info 

ХОККЕЙ

Новый сезон начнется 1 
сентября и закончится 22 фев-
раля. «Регулярка» будет вклю-
чать в себя 775 игр – каждая 
команда проведет 62 матча.

Отметим, что в сезоне  
2018--2019 КХЛ лишилась двух 
клубов, которые были выбра-
ны согласно специальному рей-
тингу.  Совет директоров КХЛ 
исключил «Ладу» (Тольятти) и 
«Югру» (Ханты-Мансийск) из 
списка участников лиги. Сейчас 

в КХЛ принимают участие 25 
команд из России, Казахстана, 
Беларуси, Китая, Латвии, 
Словакии и Финляндии (19 рос-
сийских и 6 иностранных).

КХЛ предусмотрела три 
паузы для проведения этапов 
Евротура: с 8 по 11 ноября, 
с 13 по 16 декабря  и с 7 по 
10 февраля. 19 и 20 января 
в Казани состоится звездный 
уик-энд, включающий Мастер-
шоу и Матч звезд.

Предлагаем вашему 
вниманию расписание 
матчей регулярного 

чемпионата с участием 
минского «Динамо»:

3 сентября (понедельник)
Ак Барс (Казань) – ДинамоМинск 
5 сентября (среда)
Торпедо (Нижний Новгород) – 
ДинамоМинск 
7 сентября (пятница)
Нефтехимик (Нижнекамск) – 
ДинамоМинск 
10 сентября (понедельник)

ДинамоМинск – Йокерит (Финляндия)
12 сентября (среда)
ДинамоМинск – Спартак (Москва)
14 сентября (пятница)
ДинамоМинск – Сочи 
18 сентября (вторник)
Локомотив (Ярославль) – Динамо
Минск 
20 сентября (четверг)
Северсталь (Череповец) – 
ДинамоМинск 
22 сентября (суббота)
Динамо (Москва) – ДинамоМинск 
26 сентября (среда)
ДинамоМинск – Салават Юлаев (Уфа) 
28 сентября (пятница)
ДинамоМинск – Сибирь 
(Новосибирск)
30 сентября (воскресенье)
ДинамоМинск – Авангард (Омск)
4 октября (четверг)
Спартак – ДинамоМинск 
6 октября (суббота)
Сочи – ДинамоМинск 
8 октября (понедельник)
Йокерит – ДинамоМинск 
12 октября (пятница)
ДинамоМинск – Локомотив 
14 октября (воскресенье)
ДинамоМинск – Северсталь 
16 октября (вторник)
ДинамоМинск – Динамо (М) 
20 октября (суббота)
Сибирь – ДинамоМинск 
22 октября (понедельник)
Барыс (Казахстан) – ДинамоМинск 
24 октября (среда)
Авангард – ДинамоМинск 
29 октября (понедельник)
ДинамоМинск – Амур (Хабаровск)
1 ноября (четверг)
ДинамоМинск – Куньлунь Ред 
Стар (Китай) 

3 ноября (суббота)
ДинамоМинск – Барыс 
6 ноября (вторник)
Сочи – ДинамоМинск 
12 ноября (понедельник)
ДинамоМинск – Трактор 
(Челябинск)
14 ноября (среда)
ДинамоМинск – Металлург 
(Магнитогорск) 
16 ноября (пятница)
ДинамоМинск – Автомобилист 
(Екатеринбург)
19 ноября (понедельник)
Амур – ДинамоМинск 
21 ноября (среда)
Куньлунь Ред Стар – Динамо
Минск 
23 ноября (пятница)
Адмирал (Владивосток) – Динамо
Минск 
25 ноября (воскресенье)
Салават Юлаев – ДинамоМинск 
28 ноября (среда)
ДинамоМинск – Йокерит 
2 декабря (воскресенье)
Витязь (Московская область) – 
ДинамоМинск 
4 декабря (вторник)
ДинамоМинск – Нефтехимик 
6 декабря (четверг)
ДинамоМинск – Торпедо 
10 декабря (понедельник)
ДинамоМинск – Витязь 
18 декабря (вторник)
ДинамоМинск – Динамо (Рига) 
20 декабря (четверг)
ДинамоМинск – Слован 
(Словакия)
24 декабря (понедельник)
ДинамоМинск – Ак Барс (Казань)
26 декабря (среда)
Трактор – ДинамоМинск 

28 декабря (пятница)
Автомобилист – ДинамоМинск 
30 декабря (воскресенье)
Локомотив – ДинамоМинск 
4 января (пятница)
ДинамоМинск – СКА (Санкт
Петербург)
6 января (воскресенье)
ДинамоМинск – ЦСКА (Москва)
8 января (вторник)
ДинамоМинск – Слован 
11 января (пятница)
Металлург (Мг) – ДинамоМинск 
13 января (воскресенье)
ЦСКА – ДинамоМинск 
15 января (вторник)
ДинамоМинск – Витязь 
22 января (вторник)
СКА – ДинамоМинск 
24 января (четверг)
Динамо (Р) – ДинамоМинск 
26 января (суббота)
Слован – ДинамоМинск 
28 января (понедельник)
ЦСКА – ДинамоМинск 
31 января (четверг)
ДинамоМинск – Адмирал 
2 февраля (суббота)
ДинамоМинск – Динамо (Р) 
4 февраля (понедельник)
ДинамоМинск – ЦСКА 
11 февраля (понедельник)
ДинамоМинск – Локомотив 
13 февраля (среда)
Слован – ДинамоМинск 
15 февраля (пятница)
Динамо (Р) – ДинамоМинск 
17 февраля (воскресенье)
ДинамоМинск – ХК Сочи 
20 февраля (среда)

Витязь – ДинамоМинск 
22 февраля (пятница)
Йокерит – ДинамоМинск  


